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Gorzowski mityng został zakwalifiko-
wany do cyklu World Athletic Conti-
nental Tour Bronze, co oznaczało, że
w trakcie tych zawodów można było
uzyskiwać minima na najważniejsze
tegoroczne starty, w tym igrzyska
olimpijskie. Najwięcej powodów do
zadowolenia miała biegaczka AZS
AWF Gorzów Marika Majewska,
która w półfinale biegu na 100 ppł.
uzyskała czas 12,90 sek. co dało jej
przepustkę na rozpoczynające się
właśnie w Rzymie mistrzostwa Euro-
py.

- Niedowierzałam, kiedy zobaczyłam
mój czas poniżej 13 sekund, będący
lepszy od rekordu życiowego o 16 set-
nych sekundy. Wszystko wyszło mi w
tym biegu, świetny start, bieg w linii i
do tego dopisały warunki pogodowe –
podkreśliła po biegu szczęśliwa Mari-
ka.

Jak wyliczyli organizatorzy, aż 23
uczestników mityngu pobiło rekordy
życiowe. W tym gronie znalazł się ho-
lenderski lekkoatleta Keenan Blake,
który w biegu na 400 metrów był drugi
z czasem 46,25 sek., bijąc swój re-
kord aż o 0,89 sek.

- Po otrzymaniu zaproszenia na start
w Gorzowie najpierw zacząłem szu-
kać tego miasta na mapie. Od dzisiaj
Gorzów będzie mi się kojarzył tylko
dobrze – zaznaczył nasz gość z Ni-
derlandów.

W sumie rozegrano czternaście kon-
kurencji i na podium stanęli reprezen-
tanci aż siedemnastu krajów. Klasyfi-
kację medalową wygrali Polacy, zdo-
bywając siedem złotych i po cztery
srebrne oraz brązowe medale. Dopi-
sali również kibice, którzy dopingowali
wszystkich lekkoatletów bez względu
na reprezentowany kraj, co pokazuje,
że gorzowianie szybko polubili ,,kró-
lową sportu’’.

- Jeżeli zbudujemy cykliczność w or-
ganizowaniu imprez na dobrym pozio-
mie, to będą one z jednej strony
dalszą zachętą dla kibiców, żeby jesz-
cze w większym gronie przychodzili
na stadion, z drugiej dla młodzieży,
żeby chciała pójść w ślady star-
tujących u nas lekkoatletów, a więc
zgłaszała się do szkółek na treningi –
podsumował w rozmowie z nami pre-
zydent Gorzowa Jacek Wójcicki.  

RB

,,Królowa sportu’’ podbija Gorzów
Przed rokiem na stadionie przy ul. Krasińskiego mieliśmy mistrzostwa Polski, teraz gościliśmy blisko 150 lekkoatletów z wszystkich kontynentów
na pierwszej edycji ,,Gorzów Meeting’’.
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Wśród największych gwiazd mityngu była aktualna wicemistrzyni olimpijska w rzucie oszczepem Maria
Andrejczyk, która pewnie wygrała swoją konkurencję



ww    1.06.
1945 - powstały Zakłady Mecha-
niczne i Odlewnia Żeliwa Pańs-
twowego Przedsiębiorstwa Trak-
torów i Maszyn Rolniczych, któ-
rych tradycje kontynuowały
Zakłady Mechaniczne „Go-
rzów”; upadły w 2000 r.
1985 - gorzowianka Katarzyna
Zawidzka została Miss Polonia.
ww    2.06.
1997 - papież Jan Paweł II
złożył 3,5-godzinną wizytę w Go-
rzowie; w pięciolecie pobytu pa-
pieża na górczyńskich błoniach
odsłonięto pomnik Jana Pawła
II; ponad trzymetrową rzeźbę,
stojącą na tle 13-metrowego
krzyża wykonał prof. Czesław
Dźwigaj z krakowskiej ASP.
2007 - udostępniono do ruchu
nową drogę przez Park Kopernika.
ww    3.06.
1959 - w klubie „Palenisko”,
dziś Mała Galeria GTF przy ul.
Chrobrego 4, odbyło się spotka-
nie autorskie Władysława Bro-
niewskiego; był to drugi pobyt
poety w Gorzowie.
1987 - studenci AWF ustanowili
rekord pojemności tramwaju
105N (20 miejsc siedzących,
105 stojących), upychając 362
osoby.
ww    4.06.
1989 - odbyła się pierwsza tura
wyborów parlamentarnych z
udziałem „Solidarności”,
pierwszymi senatorami Ziemi
Gorzowskiej zostali Stanisław
Żytkowski i Stefania Hejma-
nowska (Komitet Obywatelski
S); mandaty poselskie w pierw-
szej turze uzyskali tylko bezpar-
tyjni kandydaci „Solidarności”:
Stanisław Bożek (rolnik spod
Międzyrzecza) i Marek Rusakie-
wicz (student).
ww    5.06.
2004 - w Gorzowie odbył się
chrzest statku wycieczkowego
„Kuna”, zabytkowego
lodołamacza z 1884 r., odbudo-
wanego wysiłkiem Stowarzysze-
nie Wodniaków Gorzowskich
„Kuna”.
ww    6.06.
1990 - odbyła się pierwsza ses-
ja Rady Miejskiej; pierwszym
przewodniczącym RM został Ry-
szard Sawicki.
2002 - Zarząd Miejski zamknął
basen w Łaźni Miejskiej.
ww    8.06.
2013 - otwarte zostało pierwsze
w mieście pole golfowe,
urządzone przez ZUO na terenie
dawnego wysypiska śmieci na
krańcu ul. Śląskiej.
ww    9.06.
1995 - na Wełnianym Rynku w
Gorzowie stanęła rzeźba żelaz-
nego golasa, zrazu jako promo-
cja grupy rzeźb „Ludzie z żela-
za” Zbigniew Frączkiewicza,
prezentowanych przed BWA; za-
kupiona z inicjatywy radnego
Józefa Finstera nazywana jest
Śfinsterem.
ww    11.06.
1949 - w gorzowskiej stoczni
rzecznej zwodowano pierwszy
holownik wybudowany po woj-
nie; otrzymał on imię „Chłopic-
ki”.
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Jak ju¿ wiadomo z przeka-
zów medialnych, Minister-
stwo Kultury i Dziedzictwa
Narodowego uchyli³o de-
cyzjê lubuskiego wojewódz-
kiego konserwatora zabyt-
ków, wpisuj¹c¹ pozosta³oœci
magazynów browaru przy
ulicy Walczaka do rejestru
zabytków. Sprawa zosta³a
skierowana do ponownego
rozpatrzenia przez organ
pierwszej instancji, czyli
urz¹d w Zielonej Górze.

W³aœciciele dzia³ki, z który-
mi rozmawialiœmy nie kryli
zadowolenia z takiego obro-
tu sprawy. Otrzymaliœmy
tak¿e oœwiadczenie prezesa
spó³ki TML-Investbau, Ma-
riusza Koz³owskiego, w
którym zapewnia, ¿e firma
nie bêdzie wnosiæ sprzeciwu
do s¹du.

- Cieszymy siê, ¿e minister
podzieli³ nasze zarzuty i
wnioski. Na etapie projekto-
wania inwestycji by³a wyko-
nywana analiza wartoœci za-
bytkowych i wynika³o z niej,
¿e browar znajduj¹cy siê na
tej nieruchomoœci sp³on¹³ w
1945 roku, a po po¿arze zo-
sta³y fragmenty piwnic, które
w latach 50. zosta³y poddane

pracom adaptacyjnym i re-
montowym w celu przystoso-
wania ich do prowadzenia
dzia³alnoœci rolniczej tj. upra-
wy pieczarek. Nastêpnie ma-
gazynowano w le¿akow-
niach warzywa. Nierucho-
moœæ po tych zmianach nie
prezentowa³a wartoœci zabyt-
kowych. Tê konkluzjê po-
dziela³y inne organy na prze-
strzeni wielu lat, bo pomimo
istnienia obszernej doku-
mentacji fotograficznej i opi-
sowej zabudowañ znaj-
duj¹cych siê na tej nierucho-

moœci organy ochrony kon-
serwatorskiej do 2023 roku
nie zdecydowa³y siê na ob-
jêcie obiektów jak¹kolwiek
form¹ ochrony, wrêcz od-
wrotnie: potwierdzano brak
zabytkowego charakteru za-
budowañ i nieruchomoœæ
zosta³a skreœlona z gminnej
ewidencji zabytków, a tak¿e
wydano pozwolenie na roz-
biórkê - czytamy w piœmie.

Deweloper podziela
wszystkie pozosta³e za-
strze¿enia ministra kultury,
który na ich podstawie skie-

rowa³ sprawê do ponownego
rozpatrzenia przez urz¹d lu-
buskiego konserwatora za-
bytków. Co wiêc zamierza
robiæ, bior¹c pod uwagê ta-
kie rozstrzygniêcie?

- Na pewno nie bêdziemy
sprzedawaæ dzia³ki bez
wzglêdu na to, ile poczeka-
my na ostateczne decyzje,
poniewa¿ w³o¿yliœmy w ni¹
ju¿ sporo pracy i œrodków.
Mamy te¿ wobec niej plany.
Po ponownej decyzji konser-
watora lubuskiego, nawet
je¿eli nie uzna on le¿akowni
za zabytek, bêdziemy konty-
nuowali prace projektowe.
Ustaliliœmy z prezydentem
Gorzowa i jego zastêpc¹ ju¿
dawno temu, ¿e piwnice i tak
zostawimy, dostosowuj¹c
projekt, ¿eby wkomponowaæ
je w budynek - mówi To-
masz Kozakiewicz,
wspó³w³aœciciel dzia³ki.

Prezes Koz³owski dodaje
zaœ, ¿e spó³ka w ostatnim
czasie zg³asza³a znaczne
pogorszenie stanu technicz-
nego obiektu. Przypomnij-
my - w styczniu bie¿¹cego
roku zaczê³a obsuwaæ siê
skarpa nad magazynami
browaru.

- Liczymy, ¿e sprawa ta zo-
stanie szybko zakoñczona,
aby mo¿na by³o zdecydo-
waæ, co dalej z t¹ inwestycj¹
i posiadanymi decyzjami -
mówi deweloper.

Jak informuje B³a¿ej 
Skaziñski, kierownik delega-
tury Wojewódzkiego Urzêdu
Ochrony Zabytków w Gorzo-
wie, ponowna decyzja urzêdu
mo¿e zapaœæ doœæ szybko po
jednym warunkiem.

- Wszystko bêdzie zale¿a³o
od tego, czy nie bêd¹ po-
trzebne dodatkowe eksperty-
zy na dzia³ce. Je¿eli nie,
przeanalizujemy wszelkie
materia³y i decyzjê mo¿emy
podj¹æ w ci¹gu kilku tygodni
- twierdzi B. Skaziñski.

To dobrze, bo d³u¿szy
czas, zdaniem dewelopera,
bêdzie dzia³a³ tylko na nieko-
rzyœæ ze wzglêdu na degra-
dacjê terenu, na którym znaj-
duje siê le¿akownia.

- Na razie nie mo¿emy
wejœæ na dzia³kê nawet ¿eby
zabezpieczyæ tego, co na
niej jest, poniewa¿ mamy za-
kaz wykonywania tam jakich-
kolwiek prac - kończy M.
Koz³owski.

MAJA SZANTER

Zobacz, co ma powstać przy ulicy Walczaka
- Na pewno nie sprzedamy dzia³ki - zapewnia deweloper, w³aœciciel terenu, na którym po³o¿ona jest le¿akownia przy Walczaka.

Koncepcja zabudowy budynku wielorodzinnego z częścią
usługową w parterze wraz z remontem pozostałości po
leżakowni browaru Ehrenberga
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To 10 wiêcej ni¿ w
ubieg³ym roku, a wœród nich
kilka zupe³nie nowych na go-
rzowskim rynku. 

Gorzowscy restauratorzy
coraz œmielej i chêtniej przy-
stêpuj¹ do Nocnego Szlaku
Kulinarnego.  Zainteresowa-
nie udzia³em w rywalizacji
roœnie z roku na rok. W
ubieg³ym roku do zabawy
przyst¹pi³o 38 lokali gastro-
nomicznych, w tej edycji
swoje menu z gruszk¹ w roli
g³ównej zaprezentuje 48 lo-
kali.

- To dobry znak, bo œwiadczy
o niez³ej kondycji bran¿y ga-
stronomicznej w mieœcie - ko-
mentuje Jacek Gumowski,
dyrektor Wydzia³u Obs³ugi In-
westora i Biznesu w Urzêdzie
Miasta, g³ówny organizator wy-
darzenia.

Nocny Szlak Kulinarny zapla-
nowano na pi¹tek i na sobotê
30-31 sierpnia  W ramach kuli-
narnej rywalizacji ka¿da z re-
stauracji, która zadeklarowa³a
udzia³ w wydarzeniu przygoto-
wuje jedno degustacyjne da-
nie/przek¹skê/napój na bazie

gruszki. Bêdzie ono przygoto-
wywane na koszt lokalu, a ce-
na porcji degustacyjnej nie
mo¿e przekroczyæ 15 z³. 

Ka¿dy lokal bior¹cy udzia³ w
Nocnym Szlaku Kulinarnym
ubiega siê o tytu³
„Królowej/Króla Gastronomii” i
bêdzie oceniany przez miesz-
kañców.

W pierwszej edycji zwyciê-
skim lokalem by³a restauracja
£ubu-Dubu, w drugiej i trzeciej
sztandar „Królowej Gastrono-
mii” zdoby³o Bistro „Karmnik”.
Nocny Szlak Kulinarny to m³od-

szy brat innego miejskiego wy-
darzenia o charakterze kultu-
ralnym -  Nocnego Szlaku Kul-
turalnego, który w Gorzowie
odbywa siê od kilkunastu lat.
To czwarta edycja imprezy ga-
stronomicznej. W pierwszej na
talerzach królowa³ miód, w dru-
giej ziemniak, w trzeciej szpa-
rag. W tym roku bohaterk¹
bêdzie gruszka. O tym, co znaj-
dzie siê na talerzach w danym
roku decyzj¹ mieszkañcy w
g³osowaniu na Facebooku. Kon-
kurentk¹ gruszki by³a pietruszka.

UM W GORZOWIE

Na talerzach będzie królować gruszka
Dok³adnie 48 lokali z Gorzowa zg³osi³o siê do udzia³u w tegorocznym Nocnym Szlaku Kulinarnym. 
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ww    13.06.
1981 - w konspiracji powstała
Regionalna Komisja Wykonaw-
cza „Solidarność” w Gorzowie
pod przewodnictwem Zbigniewa
Bełza.
ww    14.06.
1958 - w obiektach dawnej fa-
bryki Maxa Bahra przy ul. Fa-
brycznej ruszyły Gorzowskie
Zakłady Przemysłu Jedwabni-
czego, później „Silwana”.
ww    15.06.
1949 - Klub Sportowy  „Gwar-
dia”, działający w pionie resor-
tu spraw wewnętrznych,
wchłonął KSZM „Gorzovia” i 3-
ligową sekcję żużlową „Unii”,
na czele której stał dr Jerzy
Uniecki (1917-1983).
ww    16.06.
1966 - w Gorzowie pojawiły się
lody „Bambino”, sprowadzane
je samochodami  chłodniami z
wytworni w Nowej Hucie i
sprzedawano w dwóch sklepach
i  specjalnym kiosku ustawio-
nym na rogu ul. Chrobrego i
Marchlewskiego (obecnie
Wełniany Rynek).
ww    17.06.
1979 - po zwycięstwie nad Pias-
tem Gliwice 2:0 Stilon awanso-
wał do II ligi piłkarskiej (obec-
nie jest to I liga).
ww    18.06.
1948 - w stulecie wydarzeń Park
Miejski w Gorzowie otrzymał
nazwę Parku Wiosny Ludów.
1972 - otwarte zostało kąpieli-
sko nad jeziorem Nierzym, wy-
budowane staraniem Społeczne-
go Komitetu Budowy Ośrodka.
ww    19.06.
1998 - na Chróściku w Gorzowie
uruchomiono linię technolo-
giczną  kompostowni ZUO;
dokładnie 3 lata później otwarto
tu Centrum Recyklingu Odpadów.
ww    20.06.
1897 - Hermann Paucksch oso-
biście uruchomił ufundowaną
przez siebie fontannę na Starym
Rynku w Gorzowie.
1945 - Franciszek Śmigielski zare-
jestrował kawiarnię „Polonia” przy
obecnej ul. Sikorskiego 108; była
to dawna Café Voley, w latach
1958-69 w lokalu tym mieściła się
słynna kawiarnia „Wenecja”, ok.
1970 r. budynek został rozebrany.
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- Ta sama instytucja, a ju¿
inna nazwa. Dlaczego?

- W grudniu 1950 roku, kie-
dy rozpoczynaliœmy dzia³al-
noœæ, nasza organizacja
przyjê³a nazwê Cech Rze-
mios³ Ró¿nych, a po przemia-
nach ustrojowych w Polsce
rzemieœlnicy prê¿nie zaczêli
siê rozwijaæ, rozszerzaj¹c za-
kres prowadzonej dzia³alno-
œci. Poniewa¿ ustawa o rze-
mioœle stworzy³a takie mo¿li-
woœci w 2003 roku, mogliœmy
zmieniæ tak¿e nazwê i tak
uczyniliœmy. Obecnie nazy-
wamy siê Cech Rzemieœlni-
ków i Przedsiêbiorców. Od ra-

zu zwrócê uwagê, ¿e
dzia³aj¹c ju¿ blisko 75 lat, jes-
teœmy wa¿n¹ czêœci¹ historii
Gorzowa.
- Ilu cz³onków liczy Cech i
czym ró¿ni¹ siê rzemieœlni-
cy od przedsiêbiorców?

- Obecnie zapisanych ma-
my 141 cz³onów sta³ych i 13
honorowych. Co do drugiej
czêœci pytania, warto za-
uwa¿yæ, ¿e ka¿dy rzemieœl-
nik jest przedsiêbiorc¹, ale
nie ka¿dy przedsiêbiorca
jest rzemieœlnikiem. A za-
tem rzemieœlnicy s¹ szcze-
góln¹ kategori¹ przedsiê-
biorców. Rzemieœlnik od-

ró¿nia siê od klasycznego
przedsiêbiorcy tym, ¿e jest
to wy³¹cznie osoba fizyczna
lub spó³ka cywilna tych
osób.
- Kto mo¿e zostaæ cz³on-
kiem Cechu i gdzie mieœci
siê wasza siedziba?

- Cz³onkiem Cechu mo¿e
zostaæ przedsiêbiorca, który
zatrudnia nie wiêcej ni¿ 250
pracowników. Je¿eli chodzi o
nasz¹ siedzibê, gdzie udzieli-
my wszelkich potrzebnych in-
formacji, mieœci siê ona przy
ulicy Obotryckiej 8 na pierw-
szym piêtrze.

RYSZARD WALDUN

Jesteśmy ważną częścią historii Gorzowa
Trzy pytania do Ryszarda Migda³a, starszego Cechu Rzemieœlników i Przedsiêbiorców w  Gorzowie

- Co to jest aromaterapia
i dlaczego sta³a siê ostat-
nio taka modna? 
- Aromaterapia to nic inne-

go jak terapia zapachem.
Ale nie ka¿dy zapach czy
substancja zapachowa ma
dzia³anie terapeutyczne. W
aromaterapii chodzi o sto-
sowanie olejków eterycz-
nych, które s¹ naturalnymi,
lotnymi surowcami roœlinny-
mi. Czêsto spotykam siê z
tym, ¿e ktoœ korzysta z syn-
tetycznych, czyli wytworzo-
nych laboratoryjnie olejków
zapachowych, s¹dz¹c, ¿e
stosuje aromaterapiê. To,
¿e coœ ³adnie pachnie, nie
oznacza, ¿e ma dzia³anie
terapeutyczne. Je¿eli cho-
dzi o modê na aromatera-
piê, myœlê, ¿e to dopiero
przed nami. Dzisiaj obser-
wujemy raczej rosn¹ce za-
interesowanie aromatera-
pi¹. Dzieje siê tak za
spraw¹ firm, które z impe-
tem wkroczy³y do Polski i

oferuj¹ surowce aromatera-
peutyczne. Pamiêtajmy jed-
nak o tym, ¿e aromaterapia
znana ju¿ by³a kilka tysiêcy
lat temu. Innym powodem
coraz wiêkszej popularno-
œci aromaterapii jest rozwój

technologii i ogromna iloœæ
badañ nad olejkami ete-
rycznymi.
- Od czego zacz¹æ aro-
materapiê?
- Sposobów jest kilka, ale

przede wszystkim trzeba

zacz¹æ od bezpieczeñstwa.
Aromaterapia to umiej-
êtnoœæ, a nawet powie-
dzia³abym - sztuka korzys-
tania z olejków eterycznych.
Te naturalne substancje ro-
œlinne, jak wszystko inne,
trzeba stosowaæ z umiarem.
Zawsze proponujê, aby na
pocz¹tku drogi z aromate-
rapi¹ zastanowiæ siê, jaki
zapach lubimy. Na
przyk³ad, powszechnie zna-
ny zapach lawendy nie jest
tolerowany przez wszyst-
kich. Znam osoby, sama do
takich nale¿ê, które po
d³u¿szej ekspozycji na la-
wendê dostaj¹ migreny.  Dla-
tego  warto poznaæ w³aœci-
woœci olejków eterycznych i
wybraæ takie, które nam po-
mog¹, a nie zaszkodz¹. Bez-
pieczeñstwo to równie¿ ko-
rzystanie z olejków eterycz-
nych najwy¿szej jakoœci. 
- Jak nauczyæ siê tej
sztuki korzystania z olej-
ków eterycznych? 

- Osobom pocz¹tkuj¹cym
z aromaterapi¹ zawsze po-
lecam zasadê ma³ych kro-
ków. Warto wybraæ trzy,
maksymalnie cztery olejki i
obserwowaæ, jak nasz orga-
nizm reaguje na ich
dzia³anie. Na pocz¹tku nie
mieszamy tych substancji,
stosujemy po kilka kropli
jednego olejku eteryczne-
go. Takie sesje aromatera-
peutyczne dobrze jest ro-
biæ o ró¿nych porach dnia i
w zale¿noœci od samopo-
czucia. Ka¿dy organizm
jest inny i ka¿dy bêdzie
inaczej reagowa³ na ten
sam olejek eteryczny. Ses-
je aromaterapeutyczne
warto dostosowaæ do pory
roku. Teraz jest doskona³y
czas na spacery, a nasze
lasy to prawdziwa bomba
aromaterapeutyczna z ete-
rycznym olejkiem sosno-
wym, jod³owym czy
ja³owcowym. 

DOROTA WALDMANN

Aromaterapia znana już była kilka tysięcy lat temu
Trzy pytania do Agnieszki Przyby³, Aroma Master z PARS Polska Szko³a Aromaterapii w Gorzowie 

- Każdy organizm jest inny i każdy będzie inaczej reagował
na ten sam olejek eteryczny - przestrzega Agnieszka Przybył
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- Obecnie zapisanych mamy 141 członów stałych i 13 hono-
rowych - mówi Ryszard Migdał
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ww    21.06.
1372 - rada Gorzowa zwróciła
się do biskupa poznańskiego o
wyłączenie wsi Deszczno i Ulim
z parafii w  Karninie i przyłącze-
nie ich do parafii św. Jerzego za
mostem w  Gorzowie.
ww    22.06.
2011 - uruchomiona została po
remoncie Fontanna Pauckscha.
ww    23.06.
1943 - w mieście uruchomiono
komunikację trolejbusową.
1982 - w ZKS Stilon zawieszono
działalność pierwszej drużyny hoke-
ja na lodzie. W praktyce oznaczało
to upadek hokeja w Gorzowie.
ww    24.06.
1996 - powołano Miejski Klub
Pływacki w Gorzowie, który
przejął działalność sekcji
pływackiej i piłki wodnej roz-
wiązanego ZKS Stilon; od 2002
r. - MKP „Słowianka”.
ww    25.06.
1990 - odbyło się pierwsze po-
siedzenie Sejmiku Samorządo-
wego województwa gorzowskie-
go; przewodniczącą została An-
na Szulc.
ww    26.06.
1919 - w Gorzowie wybuchły roz-
ruchy; sprowokowana przez wy-
rostków ludność, w tym kobiety i
dzieci, splądrowała w nocy składy
zaopatrzeniowe Urzędu Prowianto-
wego, transporty kolejowe i sklepy
żydowskie; wobec bezsilności po-
licji i straży pożarnej powołano od-
działy samoobrony [Einwohner-
wehr], które bezskutecznie próbo-
wały przez cały dzień zapobiegać
ulicznym zgromadzeniom; wieczo-
rem wybuchły strzały, dwie osoby
zostały zabite i wiele rannych; dru-
giej nocy doszło do kolejnych gra-
bieży, które dotknęły dom konfek-
cyjny Vandsburgera.
ww    27.06.
1991 - odbył się I Okręgowy
Zjazd Pielęgniarek i Położnych
woj. gorzowskiego; przewod-
niczącą OIPiP została Krystyna
Wiernicka.
ww    29.06.
1975 - na nowo otwartym basenie
przy ul. Energetyków zakończył się
turniej o mistrzostwo Polski junio-
rów w piłce wodnej, który wygrali
waterpoliści Stilonu, zdobywając
po raz drugi mistrzostwo Polski.
ww    30.06.
1971 - minister gospodarki komu-
nalnej wyraził zgodę na likwidację
poniemieckiego cmentarza w Go-
rzowie w części przeznaczonej na
przedłużenie ul. Pomorskiej i
przebudowę ul. Walczaka; w paź-
dzierniku PMRN przekazało „Sti-
lonowi” fragment cmentarza do
adaptacji na park wypoczynkowy.

JZ

KALENDARIUM
Czerwiec 2024

Pisać o tym, że na zegarze
na katedrze wskazówek nie
ma i nie wiadomo, kiedy się
pojawią byłoby truizmem.
Jest za to…. Każdy sobie
wstawi, co mu się podoba.

Tak siê oto bowiem sk³ada,
¿e podczas remontu katedry
kasa znalaz³a siê na
wszystko, w tym na kiczo-
wate meble, ale nie wystar-
czy³o ju¿ na zegar na
wie¿y, choæ wydawaæ by
siê mog³o, ¿e to powinien
byæ priorytet. Przypomnê,
koœció³ nawet wnioskowa³
o niemal milion z³otych,
aby zegar siê jednak poja-
wi³, ale inicjatywa obywa-
telska skutecznie zabloko-
wa³a ten wydatek. Miesz-
kañcy uznali, ¿e to ju¿ o
krok za daleko. I tak naj-
wa¿niejszy obok murów
miejskich zabytek (choæ
moim zdaniem znamiona
zabytkowoœci zniszczy³
ten¿e remont) jest, stoi so-
bie i wzbudza œmiech oraz
politowanie. Ostatnie do-
niesienia z kurii nie pozos-
tawiaj¹ z³udzeñ - nie wia-
domo, jak d³ugo ten stan
potrwa, bo nie wiadomo. A

jak nie wiadomo, to wiado-
mo, co jest przyczyn¹.

Ja siê ostatnio przyjrza³am
innym zegarom w mieœcie. I
jest dok³adnie tak samo.
Czasu nie wskazuj¹: zegar
na wie¿y Bia³ego Koœcio³a, na
wie¿y Czerwonego Koœcio³a
oraz na tym paskudnym ka-
miennym stojanie u zbiegu ul.
Chrobrego i Jagie³³y. Ów sto-
jan rozgrzewa siê do nieprzy-
tomnoœci i pokazuje jakieœ af-
rykañskie temperatury, ale
czasu ju¿ nie.

Jeœli chodzi o Bia³y Koœció³,
to mo¿e coœ siê zmieni, bo
aktualnie trwa remont wie¿y.

Mo¿e zatem i znajdzie siê
kasa na zegar. Jeœli chodzi o
Czerwony Koœció³, to chyba
nikt siê za bardzo nie przej-
muje, ¿e zegar wskazuje
swój w³asny czas. Urok tej
œwi¹tyni powoduje, ¿e ma³o
kto myœli o zegarze. Przy-
znam, ¿e ja te¿ jakoœ tam
specjalnie nie zwracam na
niego uwagi. Przyci¹ga mnie
niesamowity klimat wnêtrza
tego koœcio³a. Ale inna rzecz,
¿e dobrze by by³o, aby i ze-
gar dzia³a³, ale jak nie, to nie.

Co do tego stojana w cen-
trum - kamienna reklama jed-
nej z firm kamieniarskich - od

samego pocz¹tku coœ z nim
jest nie tak. 

Ktoœ przytomnie zauwa¿y³,
¿e przecie¿ w dzisiejszych
czasach zegary w publicz-
nych miejscach s¹ komplet-
nie niepotrzebne, bo prze-
cie¿ to nie œredniowiecze czy
nawet oœwiecenie, gdzie ze-
gary to by³a rzadkoœæ, a ju¿
zegary prywatne to tylko me-
gabogacze mieli. ¯yjemy w
czasach, ¿e ka¿dego staæ na
jakiœ czasomierz - czy to na
rêkê, czy w wisiorku, osta-
tecznie w komórce, bo na-
prawdê rzadko kto nie ma te-
lefonu komórkowego. Zatem
pisanie o publicznych zega-
rach i ich niemierzeniu czasu
to zwyk³e marudzenie i wy-
myœlactwo.

No dobrze, zatem spójrzmy,
jak to gdzie indziej wygl¹da.
Czy ktoœ sobie wyobra¿a, ¿e
nie dzia³a zegar na Ratuszu w
Poznaniu? Przecie¿ to gorzej
ni¿ horrendum, które siê w
g³owach poznañczyków nie
mieœci. A poza tym, sk¹d ko-
zio³ki bêd¹ wiedzia³y, ¿e aku-
rat 12.00 i pora lecieæ trykaæ
siê rogami ku uciesze dzieci i
doros³ych? 

Spójrzmy zatem na Kraków i
zegar na wie¿y ratuszowej.
Nie dzia³a? To¿ w grodzie
Kraka to te¿ nie do pomyœle-
nia, bo krakusi uwielbiaj¹
sprawdzaæ punktualnoœæ
trêbaczy miejskich i s³u¿y im
do tego w³aœnie zegar ratu-
szowy. A Big Ben w Londy-
nie? A wielki zegar na Central
Station w Nowym Jorku? I tak
dalej, i tak dalej.

Zatem my mamy kilka ze-
garów w przestrzeni publicz-
nej, które s¹ tylko ku ozdob-
noœci lub nieozdobnoœci tego
miasta. Moim zdaniem s¹ ko-
lejnymi znakami niemocy.
Wcale nie mam nadziei, ¿e
siê cokolwiek w tej materii
zmieni. Bo na pewno siê nie
zmieni. Ale ¿e sytuacja sta³a
siê powszechna, to j¹ zwy-
czajnie odnotowujê.

Jakoœ coraz wiêcej jest takich
powszechnych sytuacji, które
nikomu nie przeszkadzaj¹.

Mi³ego czasu tam, gdzie ta-
kich sytuacji nie ma.

Choæ jak przyj¹æ, ¿e ka¿dy
zegar mierzy swój czas, to
niech i… Ale tak czy siak,
musi mieæ wskazówki.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Opowieść o lokalnych zegarach będzie
Opowieść będzie krótka. Zegary są, ale chyba ku ozdobności, bo na pewno nie po to, aby wskazywać czas.

W gorzowskiej przestrzeni publicznej mamy trochę zegarów,
ale chyba tylko dla dekoracji
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Niestety, odbywa siê to
„metod¹ chiñskich krocz-
ków”. Pojedynczy robotnicy
d³ubi¹cy „coœ tam, gdzieœ
tam” nie rokuj¹ na szybki fi-
na³ tego wiekopomnego
dzie³a na miarê naszych
mo¿liwoœci. Mimo wszystko
lepsze nawet takie d³ubanie
to ni¿ totalny parali¿, jak to w
historii bywa³o.

Plac dworcowy nabiera jed-
nak kszta³tów. W morzu be-
tonu pojawiaj¹ siê nasadze-
nia drzew. Ca³oœæ mo¿na
by³o zaprojektowaæ cieka-
wiej, estetyczniej. Kwestia
dyskusyjna, ale mleko siê
rozla³o. Jest, jak jest. Pomi-
mo wybrania do realizacji
„bieda wersji” bêdzie to jed-
nak zmiana in plus. Idyllicz-
nego widoku ca³oœci
dope³nia samotny, zab³¹kany
tramwaj œwiec¹cy pustk¹.

Trudniejszym wyzwaniem
bêdzie o¿ywienie gorzow-
skiego dworca. Po³¹czeñ da-
lekobie¿nych jak na lekar-
stwo. Regionalna kolej jakoœ
siê kula, ale do idea³u dale-
ko. Trasa Kostrzyn - Krzy¿,
jak na nasze warunki, zos-
ta³a przewozowo ustabilizo-

wana. W gorszej sytuacji s¹
pasa¿erowie podró¿uj¹cy w
kierunku Zielonej Góry. Tu
stabilnoœæ po³¹czeñ pozosta-
wia wiele do ¿yczenia. Dziu-
rawo jak w szwajcarskim se-
rze. Nie potrzeba nawet linii
umocnieñ Surowikina, by
skutecznie zniechêciæ gorzo-

wian do wyprawy w kierunku
winnego grodu. Pierwsz¹ li-
ni¹ umocnieñ jest autobus
komunikacji zastêpczej, leni-
wie snuj¹cy siê przez wioski
jak saper przez pola minowe
Awdijiwki. Jest jednak na-
dzieja na poprawê tego sta-
nu rzeczy w najbli¿szych ty-
godniach.

Znienawidzone „KKZ-ki”,
krêc¹ce piruety po przy-
dro¿nych wioskach, to kosz-
mar wielu pasa¿erów. Nie
tylko w lubuskim. Warto za-
znaczyæ, ¿e problem z do-
stêpnoœci¹ taboru spalino-
wego wystêpuje na ogólno-
polsk¹ skalê. Ambitne
wyzwanie ma przed sob¹
nowy zarz¹d województwa
jak równie¿ Polregio, jeœli w
lubuskim kolej ma osi¹gn¹æ
s a t y s f a k c j o n u j ¹ c y
pasa¿erów poziom. 

Po 1945 roku nasz Gorzów
nie ma szczêœcia do kolei,
która spad³a do ligi powiato-
wej wraz z koñcem historii
Ostbahn’u. Na szybk¹ po-
prawê tego stanu rzeczy siê
nie zapowiada. Z³oty okres in-
westycji infrastrukturalnych ra-
czej za nami. Szkoda, ¿e nie
wykorzystaliœmy tego czasu
w³aœciwie. Widmo wojennych
zagro¿eñ zmieni³o priorytety in-
westycyjne. Niestety, tak¿e w
Polsce. To czo³gi dosta³y zielone
œwiat³o, prawdopodobnie kosz-
tem, miêdzy innymi, infrastruk-
tury kolejowej. Oby jak najszyb-
ciej Europa powróci³a na stabil-
ne, pokojowe tory. Tylko powrót
na œcie¿kê pokojowego rozwo-
ju, nie zaœ pomruków mniej lub
bardziej realnej wojny, mo¿e
przybli¿yæ nas  do oczekiwa-
nej od lat elektryfikacji.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Po 1945 roku Gorzów nie ma szczęścia do kolei
Remont placu przed gorzowskim dworcem w ślimaczym tempie zmierza ku końcowi. 

Gorzowska ,,czwórka’’ na dworzec PKP  jeździ od początku
bieżącego roku
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Program jest przeznaczony
dla osób w wieku 50-65 lat,
jeœli nie robi³y badania w
ci¹gu ostatnich 10 lat oraz
dla osób w wieku 40-49 lat,
jeœli nowotwór jelita grubego
rozpoznano u ich rodziców
lub rodzeñstwa i jeœli nie
mia³y kolonoskopii w ci¹gu
ostatnich 10 lat.

Dlaczego 10 lat? - Rak jeli-
ta grubego w pocz¹tkowym
stadium rozwija siê bez obja-
wów, a zmiany s¹ ³agodne.
W³aœnie ich szukamy w profi-
laktycznym badaniu i jeœli to
mo¿liwe, od razu usuwamy.
Wykonanie takiego badania
jest jak 10-letnia gwarancja
zdrowia - mówi lek. Piotr
Szulc, kierownik Pracowni
Endoskopowej Wielospecja-
listycznego Szpitala Woje-
wódzkiego w Gorzowie Wlkp. 

Pracownia Endoskopowa
(wchodzimy wejœciem
g³ównym do szpitala, scho-
dzimy na poziom -1 i kieruje-
my siê w stronê izby przyjêæ)
przyjmuje zapisy od ponie-
dzia³ku do pi¹tku od 8.00 do

14.00. Po ustaleniu terminu
pacjenci dostaj¹ preparat,
który musz¹ przyj¹æ przed
badaniem i dok³adn¹ in-
strukcjê, jak siê przygotowaæ
do kolonoskopii.

Pół godziny i po
wszystkim

- Badanie przesiewowe po-
zwala na wykrycie zmian
b³ony œluzowej jelita grube-

go: polipów - gruczolaków,
czyli nowotworów we
wczesnej fazie rozwoju.
Takie zmiany s¹ potencjal-
nie ca³kowicie wyleczalne.
Usuniêcie polipów jest

bezbolesne. - Osoby ze
zmianami wiêkszymi ni¿ 15
mm bêd¹ kierowane do
usuniêcia ich w warunkach
szpitalnych - wyjaœnia lek.
Piotr Szulc. 

Badanie wykonywane za
pomoc¹ kolonoskopu dla
wiêkszoœci osób jest bez-
bolesne. Mo¿e jednak po-
wodowaæ wzdêcia, uczucie
parcia i ucisku w brzuchu.
Zwykle trwa oko³o 30 mi-
nut.

- Po ustaleniu terminu ko-
lonoskopii udzielamy
dok³adnej instrukcji przygo-
towania do badania. Pa-
cjenci dostaj¹ te¿ darmowy
p³yn do oczyszczenia jelita
przed badaniem - wyjaœnia
Aleksandra Cieœlak z pra-
cowni.

Rak mężczyzn i kobiet

Rak jelita grubego
(okrê¿nicy) jest jednym z
najczêœciej wystêpuj¹cych
nowotworów z³oœliwych w
Europie. W Polsce plasuje
siê na 4. miejscu w przy-

padku mê¿czyzn i 5. w
przypadku kobiet. Niestety
zachorowalnoœæ na ten no-
wotwór powoli, ale syste-
matycznie wzrasta.

- Rak jelita grubego w po-
cz¹tkowym stadium rozwija
siê bez objawów, ze zmian
³agodnych. W³aœnie ich
szukamy w profilaktycznym
badaniu i, jeœli to mo¿liwe,
od razu usuwamy. Wyko-
nanie takiego badania jest
jak 10-letnia gwarancja
zdrowia - podkreœla doktor
Szulc.

Kierowana przez niego
pracownia co roku przepro-
wadza oko³o 1 tys. Badañ
jelita grubego, co m.in. da-
je szpitalowi status Cen-
trum Kompetencji Raka Je-
lita Grubego. W ka¿dej ta-
kiej placówce, wchodz¹cej
w sk³ad krajowej sieci,
obowi¹zuj¹ jednolite stan-
dardy diagnozy i leczenie,
wsparcia psychologiczne-
go i monitorowania stanu
pacjenta.

WSZW W GORZOWIE WLKP.
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Zadaniem Klinicznego
Zak³adu Medycyny Nuklear-
nej jest diagnostyka oraz le-
czenie ró¿norodnych chorób
przy u¿yciu radiofarmaceuty-
ków, czyli substancji znako-
wanych izotopami promie-
niotwórczymi. 

- Dziêki zastosowaniu tech-
nologii medycyny nuklearnej
mo¿liwe jest precyzyjne ba-
danie tkanek i narz¹dów, a
tak¿e skuteczne leczenie
niektórych chorób, przy za-
chowaniu wysokiego pozio-
mu bezpieczeñstwa - mówi
dr n. med. Piotr Zorga, kie-
rownik zak³adu. 

PET tropi komórki rakowe

Specjalistyczna placówka
Wie lospec ja l is t ycznego
Szpitala Wojewódzkiego w
Gorzowie Wlkp. wykorzystu-
je najnowoczeœniejsze tech-
nologie, takie jak gammaka-
mera czy pozytonowa tomo-
grafia emisyjna (PET/CT). Ta
ostatnia to jedna z g³ównych
technik diagnostycznych.
Metoda polega na rejestracji
promieniowania gamma,
emitowanego przez substan-
cje promieniotwórcze, wpro-
wadzone do organizmu pa-
cjenta. 

- PET/CT pozwala uzyskaæ
dok³adny obraz cia³a,
umo¿liwiaj¹c diagnozowanie
wczesnych stanów nowotwo-

rowych, lokalizacjê ognisk
patologicznych, ocenê prze-
rzutów nowotworowych i mo-
nitorowanie efektów terapii.
Badania przeprowadzane za
pomoc¹ tej technologii s¹
bezbolesne, z wyj¹tkiem
wk³ucia do¿ylnego, a pacjent
mo¿e tego samego dnia wró-
ciæ do domu - wyjaœnia dr
Zorga.

Scyntygrafia (SPECT/CT)
to kolejna technika wykorzy-
stywana w Klinicznym

Zak³adzie Medycyny Nuk-
learnej. W tej metodzie sub-
stancje promieniotwórcze
wprowadza siê do organiz-
mu pacjenta, a nastêpnie
specjalne detektory rejes-
truj¹ promieniowanie,
tworz¹c obraz narz¹dów i
tkanek. 

Jak t³umaczy dr Zorga,
scyntygrafia pozwala oceniæ
wielkoœæ, po³o¿enie i struk-
turê narz¹dów oraz przep³yw
krwi. Badania scyntygraficz-

ne s¹ stosowane do diagno-
styki wielu chorób, w tym no-
wotworów, schorzeñ ortope-
dycznych, chorób nerek, pro-
blemów z miêœniem
sercowym czy ró¿nych sta-
nów zapalnych.

Oprócz diagnostyki zak³ad
medycyny nuklearnej wyko-
nuje ró¿norodne procedury
terapeutyczne z u¿yciem ra-
diofarmaceutyków. To m.in.
leczenie jodem promienio-
twórczym w przypadku

³agodnych chorób tarczycy,
leczenie radioizotopowe bo-
lesnych przerzutów nowo-
tworowych do koœæca czy le-
czenie stanów zapalnych.

W planach badania i
nowe terapie

- Planujemy utworzenie pra-
cowni kardiologii radioizotopo-
wej, która umo¿liwi wykonywa-
nie specjalistycznych badañ
kardiologicznych. Chcielibyœ-
my te¿ stworzyæ oddzia³ dzien-
nej terapii radioizotopowej, aby
zapewniæ kompleksow¹ tera-
piê radioizotopow¹ pacjentom
z nowotworami neuroendo-
krynnymi i rakiem prostaty -
mówi dr Zorga.

Plany zak³adu, który
kszta³ci te¿ studentów kie-
runku lekarskiego Uniwersy-
tetu Zielonogórskiego, obej-
muj¹ wprowadzenie specja-
listycznych procedur z
obszaru neurologii. Mowa tu
o scyntygrafii perfuzyjnej
mózgowia czy obrazowaniu
postsynaptycznych recepto-
rów dopaminergicznych w
chorobie Parkinsona. Zak³ad
chce te¿ rozwijaæ badania
kliniczne i wspó³pracê z nau-
kowcami. Wszystko po to, by
opracowywaæ nowe terapie
oraz uczestniczyæ w bada-
niach nad innowacyjnymi le-
kami i technikami diagno-
stycznymi.

Od niemowlaka do
dorosłego

Zak³ad medycyny nuklearnej
to jeden z filarów dzia³aj¹cego
w ramach szpitala Gorzow-
skiego Centrum Onkologii. To
tutaj s¹ diagnozowani pacjenci
onkologiczni, chorzy na raka
prostaty czy piersi. 

- Mamy te¿ jednak pacjentów
kierowanych przez neurologów
czy pediatrów, bo robimy ba-
dania nawet u niemowl¹t. Wy-
konujemy sporo badañ kardio-
logicznych w przypadku cho-
rób niedokrwiennych serca,
np. po wszczepieniu stentgraf-
tów - mówi dr Zorga. 

W rêce specjalistów z zak³adu
trafiaj¹ te¿ sportowcy wyczyno-
wi, u których trzeba zdiagnozo-
waæ wczesne urazy,
mikroz³amania, które mog¹ wy-
kluczyæ ich z treningów albo
po³o¿yæ kres sportowej karierze. 

WSZW W GORZOWIE WLKP.

Medycyna i atomy 
Zak³ad medycyny nuklearnej gorzowskiego szpitala miesiêcznie wykonuje nawet 230 badañ PET/CT, czêsto kluczowych przy diagnozowaniu
nowotworów. Czym jeszcze zajmuje siê specjalistyczna placówka gorzowskiego szpitala. 

- Badanie PET/CT pozwala uzyskać dokładny obraz ciała, umożliwiając diagnozowanie wczesnych
stanów nowotworowych – mówi dr n. med. Piotr Zorga, kierownik zakładu medycyny nuklearnej
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- Wykonanie takiego badania jest jak 10-letnia gwarancja zdrowia - mówi dr Piotr Szulc, kie-
rujący pracownią endoskopową
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To badanie może uratować Ci życie!
Pracownia Endoskopowa w gorzowskim szpitalu informuje, ¿e posiada wolne terminy na badania w ramach programu profilaktyki raka jelita
grubego. Osoby, których dotyczy akcja, mog¹ przyjœæ i zapisaæ siê na kolonoskopiê.

Zak³ad Medycyny Nuklearnej: 
r rejestracja, 8.00-14.00, 95 782 77
63/95 782 77 64
r lub: izotopy@szpital.gorzow.pl
r Wa¿ne: na badanie PET/CT jest
potrzebne skierowanie od lekarza
specjalisty w ramach publicznego
systemu opieki zdrowotnej (oddzia³
lub poradnia) i jest ono w ca³oœci
finansowane przez NFZ 
wiêcej na www.szpital.gorzow.pl

Zadzwoñ lub napisz
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Warunkiem skutecznego
funkcjonowania ka¿dej z wy-
mienionych jednostek jest
spójna, efektywna i elastycz-
na infrastruktura logistyczna,
dziêki której mo¿liwe s¹
przep³ywy towarów, informa-
cji oraz œrodków finanso-
wych. Przep³ywy determi-
nuj¹ tworzenie klimatu dla
budowania postaw przedsiê-

biorczych, nowych miejsc
pracy i nowych rynków zby-
tów, tym samym zwiêkszaj¹c
regionaln¹ konsumpcjê. Do
zadañ w³adz, szczególnie
samorz¹dowych, nale¿y sty-
mulowanie tworzenia po-
wy¿szego klimatu, g³ównie
dlatego ¿e jest to wspólny in-
teres wszystkich uczestni-
ków rynku i konsumentów
rozumianych tutaj jako
mieszkañców. Regionalny
rozwój gospodarczy jest w
stanie zaspokajaæ szerokie
potrzeby spo³eczno-ekono-
miczne, które w perspekty-
wie czasu przek³adaj¹ siê na
zwiêkszenie dochodów po-
datkowych gmin i miast wo-
jewództwa. Zwiêkszone
wp³ywy podatkowe przeka-
zywane na inwestycje infras-
trukturalne generuje opty-
malny model rozwojowy. 

We wszystkich krajach Unii
Europejskiej istnieje zgoda
co do zasady, ¿e optymaln¹
jednostk¹ obszarow¹ do
wdra¿ania nowoœci i zmian

jest region, bowiem mo¿na w
nim znaleŸæ wystarczaj¹co
du¿y potencja³ gospodarczy,
badawczy, intelektualny i or-
ganizacyjny. Dodatkowo re-
gion, z uwagi na swój ograni-
czony geograficznie obszar
dzia³ania, jest na tyle zwarty
i jednorodny, ¿e mo¿liwa jest
komunikacja pomiêdzy
uczestnikami ¿ycia gospo-
darczego i szybka identyfika-
cja potrzeb czy wyzwañ
(czyt. problemów). Na efek-
tywnoœæ lub konkurencyj-
noœæ regionu (choæ oba atry-
buty s¹ ze sob¹
wspó³zale¿ne) mo¿na spoj-
rzeæ z punktu widzenia jego
atrakcyjnoœci, która scala ze
sob¹ mieszkañców, przedsiê-
biorców, potencjalnych in-
westorów, turystów czy lud-

noœæ nap³ywow¹. O atrakcyj-
noœci regionu œwiadczy,
m.in.:

- dostêpnoœæ do otoczenia i
rynku miêdzynarodowego,

- lokalizacja siedzib
wa¿nych instytucji i ich
agend,

- organizacja wysokiej rangi
wydarzeñ i spotkañ o zasiê-
gu krajowym i miêdzynaro-
dowym,

- rozwój infrastruktury lo-
gistycznej i realizacja du¿ych
projektów infrastruktural-
nych, ekologicznych,
spo³ecznych etc.,

- zdolnoœæ do pobudzania
dzia³alnoœci innowacyjnej,

- elastycznoœæ w reagowa-
niu na zmiany.

Bazuj¹c na obszernym po-
strzeganiu konkurencyjnoœci
jako wskaŸnika, mo¿na
przyj¹æ, i¿ g³ównym elemen-
tem budowania pozycji re-
gionu jest rozwój infrastruk-
tury logistycznej oraz zdol-
noœæ do elastycznoœci
reagowania na zmiany (w
tym zdolnoœæ do tworzenia
innowacji). Region to obszar,
w którym kszta³tuje siê silny
uk³ad powi¹zañ sieciowych,
przez który jednostki przyna-
le¿¹ce do sieci maj¹ dostêp
do wspólnie generowanych
korzyœci zewnêtrznych i we-
wnêtrznych takich jak korzy-
œci skali, zakresu, korzyœci
wynikaj¹cych z bliskoœci, ko-
rzyœci aglomeracji, korzyœci

urbanizacji etc. Nale¿y pamiê-
taæ o barierach, które stoj¹
na przeszkodzie pe³nemu
wykorzystaniu mo¿liwoœci
sieciowych. Zaliczyæ do nich
mo¿na, m.in.: bariery komu-
nikacyjne, administracyjne,
kulturowe, polityczne,
spo³eczne etc. Sprawne omi-
niêcie barier pozwala na lep-
sze komunikowanie siê, two-
rzenie nowych sprawniej-
szych uk³adów sieciowych, a
tym samym efektywniejsze
gospodarowanie zasobami. 

Wspó³czesne postrzeganie
zmian odchodzi od pojedyn-
czego zdarzenia na rzecz
kompleksu zjawisk i zdarzeñ
tworz¹cych nowe wzorce i
technologie. Procesy zmian
(g³ównie postrzeganych jako
innowacje) przebiegaj¹ w

okreœlonym uk³adzie po-
wi¹zañ, które mog¹ dotyczyæ
ca³ej gospodarki lub regionu.
Uk³ad powi¹zañ specjalis-
tycznie okreœlany jest jako
uk³ad podsystemów produk-
cyjnych, podsystemów nau-
kowo-technicznych, roz-
wi¹zañ instytucjonalnych,
zale¿noœci i zwi¹zków miê-
dzy instytucjami otoczenia
biznesu, które niejednokrot-
nie s¹ odzwierciedleniem
poziomu innowacyjnoœci da-
nego obszaru. Wskazane
elementy pozostaj¹ pod
wp³ywem cech specyficz-
nych danego obszaru, takie
jak historia, doœwiadczenia
regionu, systemy wartoœci
czy kultura. 

Z badañ nad korelacj¹ miê-
dzy wielkoœci¹ miast a ela-
stycznoœci¹ organizacji w
reagowaniu na zmiany wyni-
ka zale¿noœæ, i¿ stymulatory
s¹ korzystniejsze w tych
miastach i regionach, gdzie
wystêpuj¹ rozwi¹zania po-
zwalaj¹ce na zmniejszenie
ryzyka niepowodzenia. Wo-
bec powy¿szego miasto lub
region powinno d¹¿yæ do or-
ganizowania klimatu wymia-
ny doœwiadczeñ - ³atwo ko-
munikuj¹ce siê ze œwiatem
zewnêtrznym, z innymi mias-
tami, przedsiêbiorcami, eks-
pertami, uczestnikami ¿ycia
spo³eczno-gospodarczego.
Takie mobilne podejœcie po-
zwala na wymianê doœwiad-

czeñ miêdzynarodowych w
zakresie wiedzy (szczegól-
nie praktycznej) i jest mo¿li-
we g³ównie przez rozbudo-
wan¹ sieæ infrastruktury lo-
gistycznej funkcjonuj¹cej w
zmieniaj¹cym siê otoczeniu. 

Zmienne otoczenie, w któ-
rym funkcjonujemy, wzbudza
w wielu potrzebê implemen-
towania nowych mechaniz-
mów osi¹gania stabilnoœci,
ale równie¿ przewagi
wzglêdem innych. Œrodowi-
sko niepewnoœci i zwiêk-
szaj¹ce siê obszary ryzyka
staj¹ siê klasyczn¹ cech¹
aktywnoœci na rynku, a brak
mo¿liwoœci eliminacji nie-
pewnoœci zmusza do zaak-
ceptowania nowej sytuacji i
podejmowania prób imple-
mentacji niepewnoœci do

tworzenia korzyœci. Choæ
podstawowym celem funk-
cjonowania organizacji nadal
jest kreowanie wartoœci, to
wobec przemian rynkowych
zmienia siê kszta³t tworzo-
nych systemów i modeli za-
rz¹dzania wartoœci¹ organi-
zacji. Narzêdzie, które z suk-
cesem wykorzystuje siê w
sytuacji niepewnoœci, to ela-
stycznoœæ organizacji, stano-
wi¹ca trudne wyzwanie dla
wspó³czesnego zarz¹dzania. 

Elastycznoœæ winna byæ za-
wsze wpisana w zarz¹dza-
nie, poniewa¿ jest istotnym
sk³adnikiem walki stabilnoœci
z chaosem. Odczuwamy to
szczególnie w czasach glo-
balizacji, deregulacji przepi-
sów prawnych czy natê¿enia
walki rynkowej. Obecnie
wszystkie zjawiska zarówno
na poziomie makroekono-
micznym (funkcjonowanie
kraju), jak i mikroekonomicz-
nym (funkcjonowanie poje-
dynczej organizacji) gene-
ruj¹ wysok¹ zmiennoœæ w
codziennym funkcjonowaniu,
a jak powszechnie wiadomo,
spo³eczeñstwo obawia siê
zmian. 

O efektywnoœci dzia³ania
decyduj¹ g³ównie jakoœæ po-
siadanych zasobów oraz
umiejêtnoœci kadry
zarz¹dzaj¹cej. Nale¿y jed-
nak pamiêtaæ, ¿e efektyw-
noœæ dzia³ania to nie jedyny
gwarant sukcesu. To bar-

dziej z³o¿ony proces. Nie-
mniej jednak, dziêki efektyw-
noœci ka¿da organizacja po-
trafi dostosowaæ siê w krót-
kim czasie do zmian
pojawiaj¹cych siê w jego
otoczeniu, a zapotrzebowa-
nie na zdolnoœæ do ci¹g³ego
zmieniania siê organizacji
jest wynikiem ewolucji para-
dygmatu zarz¹dzania, która
nawi¹zuje do przeobra¿eñ
dokonuj¹cych siê w mikro i
makro otoczeniu. 

Wymóg elastycznoœci wy-
nika g³ównie z czêstotliwoœci
i zakresu dokonywania
zmian poszczególnych ele-
mentów otoczenia rynkowe-
go lub otoczenia organizacji.
Wynika równie¿ z zakresu
posiadanych zasobów, sto-
sowanych procedur, okreœlo-

nych struktur. W przypadku
systemu organizacyjnego,
elastycznoœæ przejawia siê w
zdolnoœci do inicjowania i
dokonywania zmian dostoso-
wawczych do nowych sytua-
cji, w których bêdzie realizo-
wana strategia dzia³ania or-
ganizacji. Jednym s³owem,
organizacja staje siê odpor-
na na zniszczenie - jest anty-
krucha.

Antykruchoœæ definiowana
przez Nicholasa Taleba w
ksi¹¿ce o podobnym tytule
okreœla rodzaj funkcjonowa-
nia organizacji, która potrafi
dzia³aæ elastycznie w zmien-
nym otoczeniu. Bardzo du¿a
czêœæ organizacji w polskiej
gospodarce jest przeciêtnie
przygotowana na du¿e zmia-
ny zarówno w ich funkcjono-
waniu, jak i w ich otoczeniu.
Jednym s³owem; „im bardziej
próbujemy kontrolowaæ oto-
czenie, tym bardziej to oto-
czenie kontroluje nas”. Prze-
kona³a siê o tym w ostatnim
czasie Akademia im. Jakuba
z Parady¿a w Gorzowie
Wielkopolskim. Du¿a czêœæ
pracowników, funkcjonuj¹ca
od lat w murach budynków -
centrum i sercu dzia³alnoœci
Uczelni, stanê³a przed egza-
minem swojej elastycznoœci. 

Po¿ar, który strawi³ budynki
przy ul. Teatralnej, postawi³
przed nimi wyzwanie i
sprawdzi³, jak poradz¹ sobie
wobec tak potê¿nej zmiany,

jak¹ by³a zmiana miejsca
pracy wielu pracowników
Akademii. Kluczowe w oce-
nie reagowania na powsta³e
zdarzenie by³y s³owa JM
Rektor, która jasno i sta-
nowczo deklarowa³a -
dzia³amy nadal i nic siê nie
zmienia. Wszystkie projek-
ty, inwestycje, rozwój nau-
kowy, programy, dydaktyka i
inne bêd¹ realizowane.
Sp³onê³y dwa budynki z
trzynastu, jakie widniej¹ w
zasobach Uczelni. Jej w³ad-
ze, kadra administracyjna
oraz kadra naukowa i nau-
kowo-dydaktyczna Wy-
dzia³u Humanistycznego i
Wydzia³u Nauk o Zdrowiu
zosta³a przeniesiona do
kampusu przy ul. Chopina.
Pracownicy Wydzia³u Eko-

nomicznego, Wydzia³u
Technicznego i Wydzia³u
Administracji i Bezpieczeñ-
stwa Narodowego dokonali
reorganizacji swoich zaso-
bów, przyjmuj¹c swoich ko-
legów i kole¿anki oraz
udostêpniaj¹c swoje gabi-
nety dla osób, które w
po¿arze straci³y niemal¿e
wszystko. Taki obraz poka-
zuje skutecznoœæ organiza-
cji wzglêdem zmian w oto-
czeniu. Nasze przygotowa-
nie zdaje praktyczny
egzamin. To bardzo moty-
wuje do dalszego dzia³ania.
Efekty obserwujemy na co
dzieñ. 

Wystarczy spojrzeæ w
stronê Wydzia³u Ekono-
micznego. Zdarzenie nie
wp³ynê³o na prowadzone
prace nad nowym kierunkiem
studiów drugiego stopnia
(magisterskie) dla logistyki.
Przygotowywane i realizowa-
ne s¹ Konferencje Naukowe
zarówno te o zasiêgu ogólno-
krajowym, jak i Konferencja
Logistyki czy Konferencje o
randze miêdzynarodowej,
Rachunkowoœæ i Finanse lub
Skutecznoœæ w Biznesie,
gdzie naukowcy, studenci,
samorz¹dowcy, lokalni ani-
matorzy ¿ycia spo³eczno-
gospodarczego oraz przed-
siêbiorcy wymieniaj¹ swoje
pogl¹dy i opracowuj¹ syste-
my dzia³ania na przysz³oœæ.
Najbli¿szym wydarzeniem

bêdzie Dzieñ Logistyki, któ-
ry przybli¿y uczniom szkó³
œrednich specyfikê dzia³al-
noœci logistycznej wraz z
poznawaniem otoczenia
oko³obiznesowego w Go-
rzowie Wielkopolskim, ale
równie¿ umo¿liwi debaty i
ustalanie kierunków dla
naukowców, dalszej dzia³al-
noœci logistycznej skierowa-
nej na rozwój regionu lubu-
skiego. 

To bardzo motywuj¹ce i
buduj¹ce, widzieæ dzia³ania
pracowników, ich aktyw-
noœæ i otwartoœæ na poja-
wiaj¹ce siê zmiany, efek-
tywnoœæ i antykruchoœæ
Uczelni wobec wyzwañ,
przed którymi obecnie stoi.

DR MARCIN CYWIÑSKI
Kierownik Zak³adu Logistyki

To bardzo motywujące i budujące
W ka¿dym województwie, czêsto definiowanym jako region, znajduj¹ siê jednostki gospodarcze takie jak organizacje gospodarcze, uczelnie

wy¿sze, przedsiêbiorstwa, mieszkañcy, instytucje otoczenia gospodarczego i inne. 

r  e  k  l  a  m  a
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Na gorzowskim cmentarzu
komunalnym od 1974 roku
g³ównym miejscem ceremo-
nii jest kaplica miejska, która
jest znana zapewne wszyst-
kim mieszkañcom. W ci¹gu
minionych ju¿ 50 lat obiekt
przeszed³ wiele mniejszych i
wiêkszych remontów. Ostat-
ni mia³ miejsce niedawno, bo
na prze³omie kwietnia i maja,
a sama kaplica by³a
wy³¹czona z u¿ytku przez
dwa tygodnie. Kiedy dzisiaj
siê do niej wchodzi trzeba
przyznaæ, ¿e robi bardzo po-
zytywne wra¿enie.

Jest jaśniej i cieplej

- Kiedy przejmowaliœmy w
2018 roku zarz¹dzanie nad
nekropoli¹ kaplica zosta³a
odmalowana oraz przystoso-
wana do organizacji ceremo-
nii pogrzebowych. W tym
czasie zosta³a wyposa¿ona
w o³tarz, mównicê,  nowy ka-
tafalk - mówi Karolina Rze-
pecka, prezes Inneko SPZ. -
Po niespe³na szeœciu latach
zrealizowaliœmy kolejny etap
inwestycji. Nie tylko z tego
powodu, ¿e kaplica wyma-
ga³a ju¿ odœwie¿enia, ale
chcieliœmy przede wszystkim
ociepliæ obiekt poprzez
po³o¿enie styropianu i we³ny
mineralnej na œcianie ze-
wnêtrznej - t³umaczy.

Jak mówi dalej pani prezes,
dotychczasowa konstrukcja
zewnêtrznej prawej œciany
nie pozwala³a na skuteczne
ogrzanie pomieszczenia. Z
pozosta³ymi œcianami nie
by³o tego problemu. Do lewej
i tylnej œciany kaplicy
przy³¹czone s¹ bowiem inne
budynki. Z jednej strony s¹
to biura cmentarza, z drugiej
pomieszczenia gospodar-
cze. Dlatego te œciany nie
wymaga³y dodatkowego
ocieplenia. 

- Inny problem z omawian¹
œcian¹ by³ taki, ¿e mia³a ona
zamontowane pojedyncze
szyby i w okresie zimowym
dogrzanie kaplicy by³o nie-
ekonomiczne i nieekologicz-

ne - kontynuuje prezes K.
Rzepecka. - Dlatego zmieni-
liœmy przy okazji remontu
stolarkê okienn¹. Zamonto-
waliœmy trzywarstwowe
okna. Te wszystkie nasze
dzia³ania mia³y na celu z jed-
nej strony zmniejszenie
zu¿ycia opa³u i zarazem
kosztów, z drugiej zwiêksze-
nie komfortu uczestników ce-
remonii pogrzebowych oraz
lepsze doœwietlenie œrodka
kaplicy. Wnêtrze zyska³o zu-
pe³nie nowy wygl¹d, du¿o
nowoczeœniejszy - podkre-
œla.

Ze wzglêdu na usytuowa-
nie kaplicy wœród drzew na-
wet w œrodku lata bywa w
niej ch³odno, choæ w tym
przypadku to dzia³a na ko-
rzyœæ, poniewa¿ przy upal-
nych dniach tak naprawdê
nie trzeba zbyt czêsto uru-
chamiaæ klimatyzacji. Nato-
miast w miesi¹cach zimo-
wych skuteczne ogrzanie
pomieszczenia wymaga³o
uruchomienia kilku Ÿróde³
ciep³a. 

- To nie koniec zmian. W
nadchodz¹cym sezonie
grzewczym zrezygnujemy z
ogrzewania pomieszczeñ

ekogroszkiem, przejdziemy
na pellet drzewny, co bêdzie
kolejn¹ zmian¹ na korzyœæ
œrodowiska - zaznacza pani
prezes.

W przygotowaniu kolejne
prace

1 wrzeœnia minie szeœæ lat
od chwili przejêcia admini-
strowania cmentarzem przez
miejsk¹ spó³kê Inneko, a
w³aœciwie spó³kê-córkê Inne-
ko SPZ. Prezes Karolina
Rzepecka przyznaje, ¿e
czas wyj¹tkowo szybko leci,
ale w tym okresie zdo³ano
ju¿ zrealizowaæ wiele z
wczeœniej przyjêtych planów.  

- G³ówne nasze dzia³ania
remontowo-inwestycyjne s¹
realizowane w porozumieniu
z Wydzia³em Gospodarki
Komunalnej i Transportu
Publicznego Urzêdu Miasta i
s¹ nakierowane na sta³¹ po-
prawê infrastruktury cmen-
tarnej. W najwiêkszym stop-
niu dotyczy remontów ist-
niej¹cych alejek, ³atania
dziur czy te¿ innych zadañ:
monta¿u monitoringu wizyj-
nego w okreœlonych pun-
ktach, budowy ossuarium,
wymiany Ÿróde³ oœwietlenia

obiektu czy te¿ realizacja
drobniejszych pomys³ów
s³u¿¹cych odwiedzaj¹cym
nasz cmentarz, tj.  stojaki na
narzêdzia czy zniczodzielnie
- wymienia nasza rozmów-
czyni.

Jednym z najwa¿niejszych
zadañ wdro¿onych w ¿ycie
przez obecny zespó³ by³o
wprowadzenie w 2020 roku
segregacji odpadów na tere-
nie cmentarza. Za tym po-
sz³a potrzeba przebudowy
istniej¹cych boksów œmietni-
kowych, a tak¿e nale¿a³o do-

stosowaæ sprzêt i operato-
rów do nowego sposobu od-
bioru œmieci oraz wypraco-
waæ inn¹ czêstotliwoœæ
opró¿niania pojemników. 

- Wczeœniej boksy s³u¿y³y
dla wszystkich frakcji, przez
to by³y du¿o pojemniejsze i
odbiór odpadów móg³ odby-
waæ siê rzadziej. Teraz, kie-
dy mamy podzia³ na piêæ
frakcji ten odbiór jest
czêstszy - t³umaczy.

Nie zawsze do segregacji
dostosowuj¹ siê sprz¹taj¹cy
groby. Zw³aszcza w okre-
sach du¿ego natê¿enia, czyli
przed ró¿nymi œwiêtami. Nie
tylko tym najwa¿niejszym 1
listopada.

- Z t¹ nasz¹ segregacj¹
jest jak na co dzieñ w do-
mach. Jedni zwracaj¹ na to
uwagê, drudzy mniej, szcze-
gólnie kiedy wszystkim siê
œpieszy. Obs³uga cmentarza
dosegregowuje frakcje, na
tyle na ile mo¿e, ale stale
prosimy o to, ¿eby jednak
zwracaæ uwagê, do jakiego
pojemnika co wrzucamy -
dodaje.

Prośba o zwrot

Kolejn¹ nowoœci¹, jaka po-
jawi³a siê w ostatnich latach
by³o ustawienie narzêdzi do
prac porz¹dkowych. Dzisiaj,
obok kilku du¿ych stanowisk,
jest ju¿ 20 ma³ych punktów,
wiêkszoœæ w miejscach gro-

madzenia odpadów, na któ-
rych znajduj¹ siê g³ównie
grabki. S¹ one sukcesywnie
uzupe³nianie, ale pewnym
problemem jest to, ¿e nie
wszyscy korzystaj¹cy z nich
odnosz¹ potem na wyzna-
czone miejsce. 

- PóŸniej znajdujemy je
przy grobach lub gdzieœ po-
rzucone w krzakach, tujach.
Dlatego zawsze prosimy,
¿eby bior¹c narzêdzia do
pielêgnacji grobów i terenu
wokó³, odnieœæ narzêdzia na
swoje miejsce, ¿eby mog³y
skorzystaæ z nich nastêpne
osoby - namawia.

Najbliższe plany

W tym roku planowane s¹
dalsze prace przy uzupe³nia-
niu ubytków w alejkach
cmentarnych i k³adzeniu no-
wych. 

- W starej czêœci cmentarza
od strony Chwalêcic mamy kil-
ka miejsc, w których brakuje
takich alejek, brakuje nawet
dobrze utwardzonych œcie¿ek.
Przygotowujemy siê do
po³o¿enia nawierzchni z kostki
w kolejnych wytypowanych
miejscach, ¿eby tamta czêœæ
cmentarza wygl¹da³a spójnie
z pozosta³¹. Chcemy, ¿eby od-
wiedzaj¹cy groby swoich naj-
bli¿szych te¿ mieli odpowiedni
komfort w dojœciu do nich  -
koñczy Karolina Rzepecka.

ROBERT BOROWY

Wnętrze zyskało nowy wygląd
Ka¿da ceremonia pogrzebowa jest trudn¹ uroczystoœci¹, dlatego wymaga nie tylko odpowiedniego zachowania uczestników, ale równie¿
otoczenia, w którym ma ona miejsce.

- Chcemy, żeby odwiedzający groby mieli odpowiedni komfort w dojściu do nich - mówi
Karolina Rzepecka, prezes Inneko SPZ
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Trzeba docenić, że nowy wygląd kaplicy robi pozytywne wrażenie
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Na górze przypomnienie wyglądu ściany okiennej, na dole obecny stan
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- Schody Donik¹d.
- Na schody chcia³abym

wypracowaæ rozwi¹zanie po-
zwalaj¹ce pogodziæ tych,
którzy chc¹, ¿eby zosta³y i
tych, którzy chc¹, ¿eby po-
wsta³o tam coœ nowego. Nie
mam jeszcze pe³nych da-
nych. Wyst¹pi³am do urzêdu
o wszystkie ekspertyzy, jakie
by³y robione. Z tego, co
uda³o mi siê ustaliæ, proble-
matyczny jest nie tylko stan
techniczny schodów, ale i
obsuwanie siê skarpy. Na ra-
zie nie wiem, jakie s¹ tech-
niczne mo¿liwoœci, ale
wzmocnienie fundamentów
pod schody to prace, których
potem kompletnie nie widaæ,
a kosztuj¹ ogromne
pieni¹dze. Dodatkowo po-
trzebne bêd¹ miliony na re-
mont samych schodów.
- Zostawiamy czy likwidu-
jemy?

- Musimy pogodziæ stare i
nowe, przesz³oœæ i
przysz³oœæ. Chcia³abym,
¿eby schody jako schody
zosta³y. Natomiast na pewno
trzeba by by³o ca³e otoczenie
ucywilizowaæ, mówiê tak¿e o
zieleni, która powinna tam
zostaæ. Kiedy schody po-
wsta³y, by³o tam pusto. Wi-
dzia³abym przestrzeñ ze
schodami, zwi¹zan¹ z
¿yciem kulturalnym Gorzo-
wa. Niekoniecznie chodzi o
stawianie czegoœ na górze,
bo technicznie by³oby to
kosztowne, poza tym lepiej
skarpy dodatkowo nie ob-
ci¹¿aæ, ale upatrujê szansê
w s¹siedztwie MagetOffOnu.
To klub o ogólnopolskiej re-
nomie, porównywalnej do
Jazz Clubu Pod Filarami.
Funkcjonalnie i architekto-
nicznie tak to widzê. Muszê
jednak skompletowaæ
wszystkie dokumenty i dane,
tak¿e wyniki poprzednich
konkursów - wtedy bêdê
mog³a rekomendowaæ kon-
kretne rozwi¹zania.
- W jakiej perspektywie
czasowej? Schody s¹ nie-
czynne od 21 lat.

- Jestem umówiona z pre-
zydentem, ¿e dostarczê mu
wszystkich danych do pod-
jêcia decyzji, ale ta bêdzie
nale¿a³a do niego.
- Od czerwca formalnie
stanowisko architekta jest
samodzielne. Tyle ¿e w
urzêdzie miasta trudno
mówiæ o niezale¿noœci i
samodzielnoœci. Pani za-
pewnia, ¿e bêdzie nieza-
le¿na. Wierzy pani w tê nie-
zale¿noœæ? Bêdzie pani
umia³a byæ stanowcza, gdy
nie pomo¿e przekonywa-
nie?

- Nie mam w planach zmu-
szaæ prezydenta do czego-
kolwiek. Jesteœmy umówieni,
¿e bêdê  przekazywaæ mu
wiedzê eksperck¹ i opinio-
waæ rozwi¹zania. Prezydent
jest bytem niezale¿nym.
Otrzyma³ od mieszkañców
mandat do samodzielnego
sprawowania w³adzy. Je¿eli
prezydent mnie zaprasza na
to stanowisko, to ja widzê je-
go wewnêtrzn¹ potrzebê po-
siadania doradcy czy eksper-
ta. Kogoœ, kto naprowadzi w
tematach architektonicznych,
budowlanych, urbanistycz-
nych, poka¿e drogê, której
on sam móg³by nie wydedu-
kowaæ. Tak jesteœmy umó-
wieni, ¿e ja bêdê dostarczaæ
wiedzê, na podstawie której
bêdzie móg³ podj¹æ decyzjê,
mam nadziejê, ¿e w sposób
odpowiedni.
- Jak widzi pani
wspó³pracê z miejskim
konserwatorem zabytków,
który z jednej strony jest
ograniczony przepisami, z
drugiej ma oczekiwania
mieszkañców? Sztywne
trzymanie siê przepisów
bardzo podra¿a koszty re-
montów i skutkuje w Go-
rzowie tym, ¿e wiele ka-
mienic nie jest remontowa-
nych, bo wspólnot na to
nie staæ. Kamienice siê sy-
pi¹. Dlaczego w Gorzowie
jest tak trudno wypraco-
waæ kompromisy?

- Widocznie nie pracowa³a
pani z konserwatorem na
przyk³ad w £odzi...

- Nie, ale pracuj¹c swego
czasu w magistracie
by³am, miêdzy innymi z
prezydentem Szymankie-
wiczem i pracownikami
wydzia³u urbanistyki i ar-
chitektury, na wycieczce
studyjnej w £odzi. To, co
zrobili z ulic¹ Piotrkowsk¹,
robi wra¿enie.

- Wszystko piêknie wy-
gl¹da, dopóki nie wchodzi
siê tam jako projektant. W
Gorzowie mamy naprawdê
bardzo uczciw¹ politykê
wzglêdem zabytków. Nie
mo¿emy oczywiœcie dopu-
œciæ, aby kamienice siê sy-

pa³y, ale musimy mieæ œwia-
domoœæ, w jakich okoliczno-
œciach dzia³a konserwator
zabytków. On ma jedn¹
misjê - chroniæ zabytki. Chro-
niæ tkankê, która ma wartoœæ
ze wzglêdów historycznych.
Od konserwatora zabytków
zale¿y, na ile radykalnie lub
liberalnie do swoich obo-
wi¹zków podejdzie.
- O to w³aœnie pytam.
- Z aktualnym konserwato-

rem zarówno miejskim, jak i
wojewódzkim, wspó³pracujê
zawodowo od lat. Nie mam
tu absolutnie ¿adnych pro-
blemów. Widzê te¿, ¿e z

obojgiem mo¿na wypraco-
waæ kompromisy w kwestii,
co musimy bezwzglêdnie
utrzymaæ, a co jesteœmy w
stanie odpuœciæ, na przyk³ad
ze wzglêdu na niedu¿¹ war-
toœæ historyczn¹ danego
obiektu lub koniecznoœæ do-
stosowania do nowej funkcji.
- Z moich rozmów z
mieszkañcami wynika, ¿e
konserwator jest jednak
doœæ radykalny.

- Je¿eli chodzi o konser-
wacjê zabytków, na przyk³ad
w zakresie elewacji, techno-
logii renowacji elewacji jest
niewiele. Nie mo¿na wpro-

wadziæ materia³ów, które
spowoduj¹ degradacjê ele-
wacji. Konserwator nie mo¿e
pozwoliæ na ob³o¿enie bu-
dynku styropianem czy za-
ciapanie cementem. Budynki
z ceg³y maj¹ specyficzn¹
strukturê, inaczej oddychaj¹,
by³y inaczej izolowane i pew-
nych rzeczy nie mo¿na zro-
biæ tak, jak to siê robi w no-
wych budynkach, aby nie
ulega³y degradacji. Bardzo
dobrze, je¿eli w³aœciciel chce
wyremontowaæ kamienicê, a
konserwator pewnych spraw
powinien pilnowaæ, aby stan
techniczny obiektu z czasem

siê nie pogorszy³, ale te¿ by-
œmy nie zaprzepaœcili histo-
rycznej wartoœci budynku.
Ka¿d¹ sprawê rozpatruje siê
indywidualnie. Ze swojej
strony mogê zadeklarowaæ,
¿e jestem do dyspozycji za-
równo miejskiego, jak i woje-
wódzkiego konserwatora za-
bytków w ka¿dej sprawie.
- Problem jest choæby w
balkonach kamienic. Za-
miast ciê¿kich i obudowa-
nych, mieszkañcy chc¹
u¿ytecznych, daj¹cych
œwiat³o. I napotykaj¹ na
opór urzêdniczy...

- Dla architekta priorytetem
jest stan techniczny budyn-
ku. Je¿eli nie chcemy, aby
balkony spada³y, to byæ
mo¿e konieczne bêdzie ich
odci¹¿enie. Ale konserwator
zabytków ma swoje prioryte-
ty - jego celem jest ochrona
tkanki historycznej, zabytko-
wej. Bêdziemy siê stara³y
znaleŸæ rozwi¹zania, które
pozwol¹ zachowaæ charak-
ter zabytku i jednoczeœnie
poprawiæ jego stan technicz-
ny.
- W pierwszej wypowiedzi
po przyjêciu stanowiska
architekta powiedzia³a pa-
ni, ¿e chce, aby ,,miasto
wesz³o na takie tory roz-
woju, jakimi pod¹¿aj¹
miasta liderzy. Aby Go-
rzów by³ miastem kompak-
towym, estetycznym, czy-
stym, zaplanowanym prze-
strzennie, godz¹c w
poszanowanie historii”.
Jakimi narzêdziami chce

pani to osi¹gn¹æ? Chcieæ
to nie zawsze móc...

- Bêdê bra³a udzia³ w Miej-
skiej Komisji Urbanistyczno-
Architektonicznej, która opi-
niuje plany miejscowe, które
z kolei s¹ wytyczn¹, jak
miasto ma siê rozwijaæ.
Czêsto plany s¹ sporz¹dza-
ne dla terenów niezabudo-
wanych, a bywaj¹ te¿ inwe-
stycje w centrum miasta, któ-
re s¹ robione na warunkach
zabudowy, kiedy nie ma pla-
nu miejscowego. Mamy
tak¿e narzêdzia planistyczne
jak miejscowy plan rewitali-
zacji - to nie jest program re-
witalizacji, tylko dokument
okreœlaj¹cy miêdzy innymi
zasady zagospodarowania
przestrzeni publicznych,
funkcje lokali czy cechy ele-
wacji budynków.
- Centrum Gorzowa chy-
ba to narzêdzie ominê³o...

- W Gorzowie nie ma jesz-
cze takiego miejscowego
planu rewitalizacji, a przy-
da³by siê choæby w œródmie-
œciu - w otoczeniu katedry.
To jest miejsce bardzo
szczególne, istotne dla na-
szej miejskoœci. W planie
mo¿emy wskazaæ, gdzie i ja-
kie funkcje powinny siê zna-
leŸæ, aby centrum miasta
¿y³o, mia³o ciekaw¹ ofertê,
by³o bezpieczne, przyjazne i
atrakcyjne tak¿e dla dzieci i
osób z niepe³nosprawno-
œciami. Ponadto, aby prze-
strzeñ by³a estetyczna, czys-
ta i przyjemna dla oka, ma-
my narzêdzie w postaci
uchwa³y krajobrazowej. To
trudna materia, bo z reklam
¿yj¹ firmy reklamowe, jak i
wspólnoty udostêpniaj¹ce
swoje elewacje, ale presja
mieszkañców na uporz¹dko-
wanie przestrzeni i zakoñ-
czenie, jak to mówi¹ „bane-
rozy”, jest ogromna. S³yszê o
tym zawsze, gdy poruszam
temat centrum. Wyjœcia s¹
dwa: albo wyrzucimy wszyst-
kie reklamy do kosza, albo
siê umówimy na cywilizo-
wan¹, spójn¹ estetykê mias-
ta. Reklama nie musi byæ for-
mie billboardu, mo¿e byæ w
postaci muralu. Nie musi byæ
czerwona, mo¿e byæ w kolo-
rach sepii. Musimy pogodziæ
interesy ró¿nych grup z inte-
resem publicznym, jakim jest
estetyka. Na korzyœæ czystej
i uporz¹dkowanej przestrze-
ni dzia³a fakt, ¿e w dobie
szukania informacji i opinii o
danej firmie w internecie, re-
klama wizualna odchodzi ju¿
do lamusa. Jej skutecznoœæ
sukcesywnie spada.
- Ustawa krajobrazowa
ma ju¿ prawie dziesiêæ lat,

Marta Bejnar-Bejnarowicz 1 czerwca przejęła obowiązki miejskiego architekta w Urzędzie Miasta 
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W Gorzowie mamy naprawdę 
bardzo uczciwą politykę 

względem zabytków

To taki nasz gorzowski brutalizm
Z Mart¹ Bejnar-Bejnarowicz, architektem miejskim, rozmawia Maja Szanter
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miasta z niej korzystaj¹, w
Gorzowie nadal nie mamy
nawet stosownej uchwa³y,
by móc dzia³aæ. Dlaczego?

- Opór jest po stronie osób i
firm, które czerpi¹ z tych re-
klam korzyœci, ale koszty po-
nosimy wszyscy, bo jeste-
œmy zmuszeni w tej pstroka-
ciŸnie funkcjonowaæ. Nie da
siê poruszaæ po mieœcie z
zamkniêtymi oczami. Ten
bajzel widaæ na ka¿dym kro-
ku i coraz wiêcej osób jest
nim poirytowanych.
- Zrobi pani coœ, ¿eby
uchwa³a pojawi³a siê w koñ-
cu w Gorzowie?

- Chcê zbudowaæ w mie-
œcie akceptacjê dla spraw
zwi¹zanych z architektur¹.
Harmonia poprawia jakoœæ
¿ycia. Wielu mieszkañców
tego oczekuje.
- Remonty zabetonowa³y
nam centrum. Jak je odbe-
tonowaæ?

- W mojej ocenie remont
Sikorskiego to by³ „b³¹d
m³odoœci”. Pierwsza sztan-
darowa inwestycja, ale by³o
zbyt ma³o czasu na etap
koncepcyjny, projektowy.
Dziœ wiemy, ¿e tak wa¿nych
miejsc nie mo¿na planowaæ
w poœpiechu. Stale s³ychaæ
g³osy, ¿e tam jest za du¿o
betonu. Prezydent Szyman-
kiewicz t³umaczy³, ¿e nie jest
go wiêcej ni¿ by³o i to praw-
da, bo wczeœniej by³ asfalt i
chodniki. Drzew jest wiêcej
ni¿ by³o. Nic nie stoi jednak
na przeszkodzie, ¿eby ten
teren sk³ada³ siê z wiêkszych
terenów biologicznie czyn-
nych: krzewów, kompozycji
traw i kwiatów - choæby tak,
jak teraz, po odbetonowaniu
czêœci chodników.
- Donice betonowe te¿
urody centrum nie do-
daj¹...

- Donice to jest wyjœcie
awaryjne, bo nie mo¿na sa-
dziæ drzew w pobli¿u sieci,
szczególnie gazowych, któ-
rych - jak siê spojrzy na ma-
py - w centrum jest masa.
Osobiœcie wolê drzewa w
donicach ni¿ ¿eby nie by³o
ich wcale. Chocia¿ zieleñ w
mieœcie to nie tylko drzewa.
W pasach miêdzyjezdnio-

wych, na skwerach, du¿ych
po³aciach trawnika, na
przyk³ad na koñcu torowiska
przy Dowgielewiczowej i DK
22, gdzie teraz s¹ trawniki,
nie ma przeszkód, aby by³y
krzewy. Krzewy s¹ mniej wy-
magaj¹ce od trawników, ob-
ni¿aj¹ temperaturê, s¹ bar-
dzo estetyczne i daj¹ schro-
nienie ptakom. Tam, gdzie
s¹ krzewy, nie parkuj¹ samo-
chody, w odró¿nieniu od
trawników, które czêsto za-
mieniaj¹ siê w darmowe
miejsca do parkowania i po
chwili staj¹ siê klepiskiem z
ka³u¿¹. W tym zakresie
chcia³abym nawi¹zaæ
wspó³pracê z osobami, które
zajmuj¹ siê z ramienia
urzêdu zieleni¹, skwerkami,
ich kompozycj¹ i pielêg-
nacj¹.
- Wywo³a³a pani temat
parkingów. Jaki ma pani
na nie pomys³?

- Œcis³ego centrum nie roz-
ci¹gniemy i zmieœci siê tam
tyle samochodów, ile siê
mieœci teraz. Dlatego jeœli
ktoœ ju¿ bezwzglêdnie musi
przyjechaæ do centrum sa-
mochodem, to warto korzys-
taæ z parkingów po³o¿onych
w okolicy, na przyk³ad w fil-
harmonii, przy ulicy ¯ytkow-
skiego czy przy bibliotece.
Polityka parkingowa miasta
wymusza rotacjê przez
odp³atnoœæ parkowania, co
pozwala znaleŸæ miejsce. Ja
osobiœcie ju¿ kilka lat temu
przesiad³am siê na rower i
MZK, co z ca³ego serca po-
lecam, bo œcie¿ek rowero-
wych jest coraz wiêcej, a
MZK ma nowe, czyste tram-
waje i autobusy. Oczywiœcie
mam wiele uwag do siatki
po³¹czeñ i czêstotliwoœci kur-
sowania, ale to s¹ sprawy
rozwojowe. Warto zauwa¿yæ,
¿e po wprowadzeniu odp³at-
noœci na Nowym Mieœcie
miejsc jest wiele, nie chodzi
zatem o brak miejsc, ale o
brak bezp³atnych miejsc. Ku-
puj¹c pojazd musimy zasta-
nowiæ siê, gdzie bêdziemy
go trzymaæ. Mogê zapewniæ,
¿e sprawna i efektywna ko-
munikacja miejska i rowero-
wa jest moim priorytetem i

do³o¿ê wszelkich starañ, aby
korzystanie z niej stawa³o siê
z dnia na dzieñ coraz wy-
godniejsze.
- Wróæmy na chwilê do
konkretnych obiektów. Da
siê uratowaæ wygl¹d Gale-
rii M³yñskiej?

- To obiekt prywatny, który
urbanistycznie odtwarza liniê
historycznej zabudowy. For-
ma architektoniczna, kolory-
styka mog¹ byæ dyskusyjne,
bo s¹ intensywne, domi-
nuj¹ce. Powiem jak ka¿dy
architekt - ja zrobi³abym ina-
czej. Mo¿na porozmawiaæ z
projektantami, jakie motywy
nimi kierowa³y podczas pro-
jektowania tego obiektu,
mo¿e szersza wiedza na ten
temat pozwoli spojrzeæ z in-
nej perspektywy.

- Co dalej z budynkiem
kina S³oñce?

- Z informacji, jakie posia-
dam, budynek ma od pew-
nego czasu nowego w³aœci-
ciela. To wa¿ne miejsce w
samym centrum miasta. Ar-
chitektura obiektu jest cieka-
wa, to budynek historyczny.
Mo¿na by odtworzyæ zabu-
dowê pierzejow¹ wzd³u¿
Chrobrego. Przebudowa od
Jagie³³y byæ mo¿e wi¹za³aby
siê z likwidacj¹ ,,Letniej”. Nie
wiem, co na to mieszkañ-
cy…
- By³aby prawdopodob-
nie wojna.

- Byæ mo¿e. Je¿eli inwestor
zwróci siê do miasta o usta-
lenie warunków zabudowy z
pewnoœci¹ bêdziemy wspól-
nie rozwa¿aæ wszystkie sce-
nariusze, ale tu trzeba pra-
cowaæ na konkretnej kon-
cepcji, to zbyt istotne
miejsce, aby pozostawiæ je
przypadkowi. I ma tu te¿ g³os
konserwator zabytków. No-
we Miasto jest objête
ochron¹ konserwatorsk¹.

- Bez wzglêdu na etap
rozwa¿añ - sam budynek
kina, opakowany teraz w
reklamy, wygl¹da okrop-
nie. Mówimy o centrum
miasta.

- To tymczasowe wyjœcie,
które - jak wiemy - bywa naj-
trwalsze. Odnoszê wra¿enie,
¿e aby nie robiæ remontu ele-
wacji, opakowano budynek
banerami. To jeden z flago-
wych problemów, jakie wska-
zuj¹ mieszkañcy naciskaj¹cy
na przyjêcie uchwa³y krajob-
razowej. W zale¿noœci od
koncepcji zagospodarowania
ca³ego naro¿nika Chrobrego
i Jagie³³y, budynek kina
bêdzie równie¿ podlega³ mo-
dernizacji. Nie wiem, czy
obecna funkcja bêdzie
spe³nia³a wymagania. Ra-

czej widzia³abym tu us³ugi,
gastronomiê czy handel. Po-
za tym budynek ma ju¿ swo-
je lata - powsta³ w 1905 roku.
- Pytam te¿ o czas decy-
zji, bo mo¿e my sobie teraz
o tym porozmawiamy, a za
piêæ lat jako miasto
bêdziemy w tym samym
miejscu.

- I mo¿e tak byæ, bo to nie-
ruchomoœæ prywatna. Miasto
nie ma mo¿liwoœci, ¿eby
zmusiæ w³aœcicieli do inwes-
towania w ich nieruchomo-
œci, poza zabezpieczeniem
budynku i doprowadzeniem
go do porz¹dku.
- Pomys³ przekazania bu-
dynków po policji przy
Obotryckiej AJP by³ dobry?

- Pomys³ by³ bardzo dobry,
bo funkcja i ranga tego bu-
dynku jak najbardziej nada-
wa³yby siê nawet na rektorat.
To obiekt o bardzo du¿ej
wartoœci historycznej, w do-
skona³ej lokalizacji. Jest
tak¿e projekt wykonawczy i
wa¿ne pozwolenie na bu-
dowê.

- Ale AJP nie chce Obot-
ryckiej. Co dalej z tym bu-
dynkiem?

- Zapewne bêdziemy szu-
kaæ finansowania ze-
wnêtrznego, byæ mo¿e rów-
nie¿ z nowej perspektywy
œrodków z Unii Europejskiej.
Bez œrodków zewnêtrznych
szanse na remont malej¹, a
on wymaga kompleksowego
podejœcia. Budynek jest pod
ochron¹ konserwatorsk¹,
pewnych rzeczy nie da siê
przeskoczyæ. Niemniej musi-
my to wyzwanie podj¹æ, to
zbyt istotny obiekt, aby go
spisaæ na straty.
- Swego czasu w ,,Ziemi
Gorzowskiej” ka¿dy felie-
ton naczelnego koñczy³
siê zdaniem ,,A Lutyck¹
otworzyæ”. Te¿ mam swoj¹
mantrê: A dominantê zlik-
widowaæ. Co z ni¹ dalej
zrobimy? Ani ona ³adna,
ani u¿yteczna.

- Rozmawia³am na ten te-
mat z wieloma osobami, w
tym z architektami. Wiele
osób mówi, ¿e dominanta
ju¿ jest taka „nasza”. To tak
jak ze Schodami Donik¹d.
- Ale to Infoglob zosta³
laureatem konkursu na
koszmar architektury ,,Ma-
kabry³a” w 2007 roku...

- Pytanie - na ile obiekt
osadzi³ siê w naszej gorzow-
skiej to¿samoœci? Na ile jest
nasz? Na ile to ludziom prze-
szkadza? Na ile jest to na-
szym lokalnym folklorem?
- G³osy s¹ podzielone.
- Tak jak z Gorzowem Wiel-

kopolskim. Pó³ na pó³.
- Tak, ale ktoœ kiedyœ mu-
si podj¹æ decyzjê, czy
idziemy jakoœciowo w górê
czy zostajemy przy byleja-
koœci.

- Punktem przewa¿aj¹cym
przestrzennie w tym rejonie
jest spichlerz. Po drugiej
stronie ulicy Grobli mamy ko-
lejny spichlerz, ten niewyre-
montowany, nad Wart¹. Te
obiekty powinny byæ uwydat-
nione. Galeria handlowa jest
nowoczesnym budynkiem,
ale elewacj¹ nawi¹zuje do
estakady. Jest tam tak¿e
plac, który nie do koñca
spe³nia swoj¹ funkcjê, nie

jest to miejsce przyjazne -
patelnia przy ruchliwej dro-
dze, z podziemnym przej-
œciem, przez które strasznie
wieje. Mo¿na by tê prze-
strzeñ nieco uporz¹dkowaæ,
przystosowaæ do skali
cz³owieka. Dominanta, choæ
nie powinna, dominuje w tej
przestrzeni, do tego ma
wrêcz agresywn¹ formê, to
taki nasz gorzowski bruta-
lizm. Wiemy, jaki jest jej od-
biór. Budzi kontrowersje, ale
jest, ma siê dobrze i od-
noszê wra¿enie, ¿e ma tylu
zwolenników, co przeciwni-
ków.
- B³êdna teoria mówi, ¿e
o gustach siê nie rozma-
wia. Trzeba je kszta³towaæ.

- Tak, ale architektury nie
ocenia siê w kategoriach
³adna - brzydka. Albo pasuje
do otoczenia, dodaje warto-
œci, jest proporcjonalna, we
w³aœciwej skali, funkcjonal-
na, albo nie. Mo¿emy oczy-
wiœcie podj¹æ decyzjê o lik-
widacji, ale nie przyniesie to
jakichœ szczególnych korzy-
œci dla miasta. Nie widzia³am
te¿ tego pomys³u w planach
inwestycyjnych. Osobiœcie
pokusi³abym siê, ¿eby obsa-
dziæ j¹ pn¹czami, ¿eby zos-
ta³a zaanektowana przez na-
turê, wtopi³a siê w otoczenie,
dosta³a drugie ¿ycie, now¹
twarz.
- Mówi³a pani o tym pre-
zydentowi?

- Tak, ju¿ w poprzedniej ka-
dencji. Pamiêtam te¿, ¿e w
mediach pojawi³ siê pomys³
zaczerpniêty od bu³gar-
skiego artysty Christa, któ-
ry wielk¹ p³acht¹ opakowa³
Reichstag, mury rzymskie,
planowa³ opakowaæ tak¿e
£uk Triumfalny w Pary¿u.
Chciano dominantê owin¹æ
czymœ takim. Inni chcieli
przemalowaæ, udekoro-
waæ. Najlepsze chyba
by³oby jednak potraktowa-
nie jej jako stela¿a pod
zieleñ. Zaros³aby, sta³aby
siê ¿ywa, zielona, natural-
na. Wygl¹da³oby to cieka-
wie i delikatniej. Przypo-
mnê o tym pomyœle prezy-
dentowi.
- Dziêkujê za rozmowê.

Dominanta, choć nie powinna,
dominuje w tej przestrzeni, 

do tego ma wręcz agresywną formę, 
to taki nasz gorzowski brutalizm

r  e  k  l  a  m  a

To taki nasz gorzowski brutalizm
Z Mart¹ Bejnar-Bejnarowicz, architektem miejskim, rozmawia Maja Szanter
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- Za nami kolejna, corocz-
na biznesowa konferencja
w Mierzêcinie. Jakie tematy
by³y najczêœciej poruszane
wœród inwestorów? 

-  W tym roku wraz z naszy-
mi partnerami z Deloitte
przedstawiliœmy bie¿¹ce za-
gadnienia dotycz¹ce podatku
CIT w odniesieniu do korzyœci
p³yn¹cych w ramach Polskiej
Strefy Inwestycji. Eksperci z
banku Pekao przedstawili pro-
gnozy gospodarcze oraz ana-
lityczne podsumowanie obec-
nych trendów makroekono-
micznych. Rynek pracy i jego
wyzwania zdiagnozowane
zosta³y przez specjalistów z
firmy Idea HR,  a mo¿liwoœci
rozwoju eksportu wraz z na-
rzêdziami ekspansji zapre-
zentowane zosta³y przez Pol-
sk¹ Agencjê Inwestycji i
Handlu. Prelekcje, dyskusje i
warsztaty zorganizowaliœmy w
ramach konferencji ,,Polska
Strefa Inwestycji 2024 - Za-

chodnie Forum Gospodar-
cze’’. 
- Jaki obraz zosta³ przed-
stawiony i czy s¹ powody
do optymizmu?
- Przedstawiliœmy uwarunko-

wania ekonomiczne w zakre-
sie interesuj¹cym naszych in-
westorów wraz z danymi, któ-
re jednoznacznie œwiadcz¹ o
prorozwojowym kursie. W
ubieg³ym roku Kostrzyñsko-
S³ubicka Specjalna Strefa
Ekonomiczna S.A. wyda³a a¿
42 decyzje o wsparciu, co od-
zwierciedla³o zobowi¹zania
inwestorów do zainwestowa-
nia ponad 2 miliardów z³otych
na obszarze przez nas za-
rz¹dzanym,  który jest naj-
wiêkszy spoœród wszystkich
stref w Polsce. Prognozy mak-
roekonomiczne s¹ korzystne,
widoczna jest stabilizacja, co
niew¹tpliwie ma pozytywny
wp³yw na sk³onnoœæ do inwes-
towania. Rynek pracy jest
ci¹gle wyzwaniem, choæ nasi

partnerzy maj¹ mo¿liwoœci, by
wyjœæ naprzeciw oczekiwa-
niom podmiotów gospodar-
czych. W ubieg³ym roku z mo-
jej inicjatywy powsta³o biuro
Polskiej Agencji Inwestycji i
Handlu w Gorzowie, które
dzia³a bardzo intensywnie i je-
go oferta narzêdzi i mo¿liwo-
œci rozwoju eksportu spotka³a
siê z du¿ym zainteresowa-
niem inwestorów.
- Jak wygl¹da sytuacja  w
Polskiej Strefie Inwestycji?
Czy w 2024 roku czekaæ na
nas bêd¹ kolejne projekty? 

- W bie¿¹cym roku mamy
kontynuacjê dynamiki
zesz³orocznej, wydaliœmy ju¿
kilkanaœcie decyzji o wspar-
ciu, co zwiastuje kolejne bar-
dzo dobre wyniki. Polska Stre-
fa Inwestycji jest bardzo
dobrym narzêdziem wsparcia
dla wszystkich przedsiêbior-
ców planuj¹cych inwestycje.
Najlepiej zobrazuj¹ to dane
dotycz¹ce Kostrzyñsko-

S³ubickiej SSE. W latach
1999-2016, w ramach ustawy
o specjalnych strefach ekono-
micznych, inwestorzy zade-
klarowali w naszej Strefie in-
westycjê na poziomie 7 miliar-
dów z³otych, natomiast w
latach 2016-2024 poziom ten
wyniós³ niespe³na 17 miliar-
dów z³otych, co najlepiej po-
kazuje dynamikê rozwoju.
Oczywiœcie prze³o¿y³o siê to
na wyniki finansowe Kostrzyñ-
sko-S³ubickiej SSE, które w
latach 1999-2016 wynios³y
³¹cznie niespe³na 75 milionów
z³otych, a w latach 2016-2024
by³y na poziomie ponad 120
milionów z³otych. Te dane naj-
lepiej odzwierciedlaj¹ rozwój
spó³ki w ostatnich latach w ra-
mach Polskiej Strefy Inwesty-
cji, która zast¹pi³a dawne spe-
cjalne strefy ekonomiczne.
Mam bardzo du¿¹ osobist¹
satysfakcjê, i¿ bra³em udzia³ w
pracach powo³ania Polskiej
Strefy Inwestycji. Obecnie po-

siadamy ofertê dla ka¿dego
przedsiêbiorcy oraz dla roz-
woju sektora us³ug i B + R.
Ka¿dy podmiot dzia³aj¹cy na-
wet w skali mikro mo¿e i powi-
nien skonsultowaæ z nami
swoje plany rozwojowe, po-
niewa¿ ma szansê na wspar-
cie. Dzia³amy nieograniczeni
terytorialnie, to przedsiêbiorca
decyduje, gdzie powstanie
nowa inwestycja.
- Jak wygl¹da obecnie sy-
tuacja w Gorzowie?

- Byliœmy inicjatorem stwo-
rzenia bardzo konkurencyjnej
oferty inwestycyjnej w Gorzo-
wie. Od 2017 roku spotka³em
siê w tej sprawie wielokrotnie,
najpierw z ówczesnymi minist-
rami rolnictwa oraz ministrami
rozwoju,  a nastêpnie po zaku-
pie przez Kostrzyñsko-
S³ubick¹ SSE terenu o po-
wierzchni 100 ha przy ulicy Mi-
ronickiej bra³em udzia³ w
tworzeniu programu rz¹dowe-
go dla inwestycji strategicz-

nych. Uda³o mi siê przekonaæ
decydentów do przekazania
250 milionów na rozwój tego
obszaru i miasta Gorzowa, dziê-
ki czemu powstanie pó³nocna
obwodnica miasta i infrastruk-
tura umo¿liwiaj¹ca przyjêcie
nowych inwestorów. Ten ob-
szar by³ ju¿ wielokrotnie bada-
ny przez globalne podmioty
gospodarcze szukaj¹ce lokali-
zacji pod nowe projekty. To od-
daje potencja³ tego miejsca. 
- A chêtni s¹?
- Kilkanaœcie dni temu pod-

pisaliœmy porozumienie z ko-
lejnym zainteresowanym pod-
miotem. Oferta inwestycyjna
Gorzowa wyró¿nia siê pod
wieloma wzglêdami i jest w
paœmie zachodniej Polski naj-
atrakcyjniejsza dla du¿ych in-
westorów i nie mam w¹tpliwo-
œci, i¿ kolejni inwestorzy poja-
wi¹ siê nied³ugo. Celujemy w
ambitne projekty, bo s¹ ku te-
mu podstawy. 
- Dziêkujê za rozmowê.

Te dane najlepiej pokazują dynamikę rozwoju
Z Krzysztofem Kielcem, prezesem Kostrzyñsko-S³ubickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej, rozmawia Robert Borowy

Zainteresowanie tegoroczną konferencją w Mierzęcinie było bardzo duże
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- Mam osobistą satysfakcję, iż brałem udział w pracach powołania Polskiej Strefy Inwestycji
– mówi prezes Krzysztof Kielec
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Wiadomo, ¿e by³a wiêziona
w Ravensbrück. Wiadomo,
¿e podczas wystêpu ktoœ po-
strzeli³ j¹ w nogê. Wiadomo,
¿e by³a córk¹ legendy pol-
skiej wokalistyki - Adama Di-
dura - bas. No i wiadomo, ¿e
na krótko zawita³a do miasta
nad Wart¹, które w³aœnie
sta³o siê polskie. Po prostu
Mary Didur-Za³uska.

Krótko, ale z przytupem

Tak w³aœciwie nie bardzo
wiadomo, jak d³ugo Mary Di-
dur-Za³uska by³a w Gorzo-
wie. Kilka tygodni? Kilka
miesiêcy? Rok? Pó³tora?
Maksymalnie pó³tora roku,
choæ to te¿ jest w¹tpliwe.
Choæ by³a tu krótko, to doœæ
mocno zaznaczy³a siê jej
obecnoœæ. I choæ wówczas
by³a to mocna obecnoœæ,
dziœ zaledwie nieliczni, bodaj
tylko regionaliœci o tej obec-
noœci pamiêtaj¹.

Co wiadomo na pewno?
Na pewno wiadomo, ¿e tra-
fi³a tu z Ravensbrück, w któ-
rym siedzia³a jako wiêŸniar-
ka. Ale czy przyjecha³a tu

transportem, który miasto
Gorzów wys³a³o do obozu,
aby zabraæ ciê¿ko chore ko-
biety i mê¿czyzn na rekon-
walescencjê, czy te¿ mo¿e
sama przyjecha³a - tego na
pewno dziœ nikt nie stwier-
dzi.

Wiadomo, ¿e zaanga¿owa³a
siê w samorz¹d artystyczny.
Bowiem 22 paŸdziernika mi-
nie dok³adnie 79 lat od chwili,
gdy powsta³ Zwi¹zek Zawo-
dowy Pracowników Sztuki. 

- Do zwi¹zku tego nale¿eæ
powinni wszyscy malarze-
plastycy, artyœci dramatyczni
oraz muzycy - pisa³a „Ziemia
Lubuska”. W sk³ad tymcza-
sowego zarz¹du weszli: Ro-
mediusz Juszkowski -
przewodnicz¹cy, Alfred Ku-

lewicz - sekretarz, Irena
Zieliñska (1915-2001) -
skarbnik, Mary Didur-
Za³uska (1905-1979) i Ed-
ward Krzymowski - cz³on-
kowie zarz¹du; by³ to czwar-
ty zwi¹zek zawodowy w
mieœcie, pierwsza reprezen-
tacja artystów.

No i wiadomo, ¿e na pew-
no wystêpowa³a w ró¿nych
miejscach w mieœcie. Warto
przytoczyæ tak¹ oto notatkê:
„G³os Wielkopolski” z 25 lip-

ca 1945 r. „Dyrektorowi Teat-
ru w Gorzowie (Adamowi
Raczkowskiemu) uda³o siê
znaleŸæ zbiór nut, zawie-
raj¹cych najs³awniejsze sym-
fonie wielkich mistrzów mu-
zyki operetkowej i opery,
³¹cznie z ma³o znan¹ u nas

partytur¹ «Quo Vadis» - No-
wowiejskiego”. 

Zasługuje na wspomnienie

Jak podaje Zofia Nowa-
kowska - wieloletnia szefo-
wa gorzowskich pionierów -
wraz z nim przyby³y do Go-
rzowa dwie tancerki-solistki:
Urszula Wojtkowiak (póŸ-
niejsza jego ¿ona) i Bo¿ena
Puchalska. Ca³a ta czwór-
ka, do których do³¹czy³a Ma-
ria Didur-Za³uska, wystêpo-
wa³a ze swoim programem
na terenie miasta. Drugi ze-
spó³ artystów w osobach:
Irena Zieliñska - konferan-
sjerka, Remigiusz Juszkie-
wicz - akompaniator i tak¿e
Maria Didur-Za³uska koncer-
towa³ dwa razy w tygodniu w
kawiarni „Polonia”. Choæ pra-
ca kulturalna wspomnianych
zespo³ów by³a krótka (do
wrzeœnia 1945 r.) i ma³o zna-
na obecnemu spo³eczeñs-
twu Gorzowa, to jednak ze
wzglêdu na warunki i inten-
sywnoœæ w jakich by³a wyko-
nywana - zas³uguje na wspo-
mnienie. Maria Didur-
Za³uska po jednym z takich
koncertów zosta³a postrzelo-
na w nogê i z tego powodu
do koñca ¿ycia mia³a j¹
sztywn¹.

Jak widaæ, kolorowy ptak
doœæ zaznaczy³ swoja obec-
noœæ w polskim Gorzowie.

Egzotyczne korzenie,
artystyczna rodzina

Mary, w³aœciwie Maria Di-
dur, po mê¿u hrabina
Za³uska, urodzi³a siê 27
kwietnia 1905 roku w Medio-
lanie. By³a córk¹ Adama Di-
dura i meksykañskiej œpie-
waczki Angeli Aranda-Arel-
lano, siostr¹ œpiewaczek:
Ewy Didur i Olgi Didur-Wik-
torowej.

Szko³ê ukoñczy³a w No-
wym Jorku. G³os kszta³ci³a
we W³oszech. Debiutowa³a

prawdopodobnie w sierpniu
1923 w Krakowie. Wystêpo-
wa³a na ró¿nych scenach -
Lwów, Kraków, Warszawa,
Poznañ. By³y to sceny ope-
rowe, operetkowe, ale i wo-
dewilowe teatrzyki.

Talent odziedziczy³a po ro-
dzicach, a temperament po
matce, która nie doœæ, ¿e
utalentowana, to jeszcze
przy tym chorobliwie za-
zdrosna o swego znanego
mê¿a. Sama Mary o swego
hrabiego a¿ tak zazdrosna
nie by³a, ale i nie pozwala³a
mu na romanse za swoimi
plecami.

Późniejsze losy

Pod koniec 1945 roku Ma-
ry ju¿ pracowa³a w pozna-
ñskiej Operze. Œpiewa³a
wiêksze role operetkowe,
takie jak: Rozalinda z „Ze-

msty nietoperza”, ale potem
i pomniejsze rólki. D³ugo
utrzymywa³a siê na scenie
dziêki artystycznemu tem-
peramentowi i wdziêkowi
scenicznemu, zgrabnej fi-
gurze i d³ugo zachowywa-
nej, egzotycznej urodzie. W
Poznaniu obchodzi³a tak¿e
jubileusz 40-lecia pracy ar-
tystycznej. Wyst¹pi³a wtedy
w roli Pani Higgins w „My
Fair Lady” i by³ to jej ostatni,
po¿egnalny wystêp. Potem
mieszka³a na Wybrze¿u, a
w ostatnich latach ¿ycia na
Œl¹sku.

Zmar³a 21 maja 1979 roku
w Katowicach. Niedawno
minê³o wiêc 45 lat od jej
œmierci. Szkoda, ¿e w Go-
rzowie nie ma ¿adnego zna-
ku pamiêci o tym kolorowym
ptaku.

RENATA OCHWAT

Przez Gorzów przeleciał rajski ptak
W czasach polskiego Dzikiego Zachodu na nowe ziemie, które trafi³y siê Polsce zagl¹dali ciekawi ludzie. Tak te¿ by³o i z Gorzowem. Takim rajskim

ptakiem by³a Mary Didur-Za³uska.

Mary Didur-Załuska w swojej przedwojennej posiadłości pod Iwoniczem
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Mary Didur-Załuska w 1937 roku
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Po jednym z takich koncertów została
postrzelona w nogę i z tego powodu

do końca życia miała ją sztywną
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Poniewa¿ Polska posiada
du¿¹ powierzchniê upraw
rolnych i ma najwiêcej do
zrobienia w zakresie rolnict-
wa ekologicznego. Podwy¿ki
cen i op³at za pr¹d i gaz od
lipca br. dotkn¹ co najmniej
3,5 miliona osób. Ten jedno-
razowy bon energetyczny
300 do 600 z³ jednorazowo
na osobê w zale¿noœci od
dochodu niewiele biednym
pomo¿e. Niezadowoleni rol-
nicy bêd¹ musieli wymieniæ
swoje ci¹gniki spalinowe,
najczêœciej kupione na kre-
dyt, na niskoemisyjne i
dro¿sze elektryki. W progra-
mie „Fit for 90” czytamy:
„Zwierzêta gospodarskie od-
powiadaj¹ za znaczn¹ czêœæ
emisji CO2 z rolnictwa. Aby
ograniczyæ te emisje, produ-
cenci musz¹ zmniejszyæ
swoje stada, a konsumenci
musz¹ jeœæ mniej miêsa”.
Do tego dojd¹  koszty termo-
renowacji budynków miesz-
kalnych na wsi. Ponadto na-
sze produkty rolne s¹ wypie-
rane przez  tanie i  gorsze
produkty z Ukrainy. Szykuje
siê kryzys finansowy pol-
skich rolników, a mo¿e i
bankructwo.  

Zapowiadane s¹ ju¿ nowe
podatki na rzecz , bo Unii
Europejskiej, której w
bud¿ecie do koñca 2030 r.
brakuje ok. 2 bilionów euro,
by wykonaæ plan Zielonego
£adu. W imiê tej „zielonej
ideologii”, bez wzglêdu na
koszty, wszystko ma byæ
ekologicznie. W europejskiej
gospodarce bez emisji CO2
ma byæ transport towarowy i
osobowy, ¿egluga rzeczna i
morska, poci¹gi i samoloty,
budownictwo, przemys³, a
nawet huty i rolnictwo, ale
przede wszystkim domy
mieszkalne oraz obiekty
u¿ytecznoœci publicznej. Za-
nim osi¹gniemy ten stan de-
karbonizacji, to firmy z wy-
mienionych sektorów, by
móc jeszcze funkcjonowaæ,
bêd¹ musia³y kupowaæ
uprawnienia do emisji CO2.
Jest to rodzaj podatku, który
ju¿ teraz przek³ada siê na
koszty produkcji i na ceny.
Od 2027 r. UE obci¹¿y nas
kosztami emisji CO2, które
doliczy do biletów lotniczych
i  w cenie paliwa samocho-
dów spalinowych. Nieba-
wem dop³acimy jeszcze
oko³o                                2
z³ote do litra paliwa. Zapo-
wiada siê za dwa lata poda-
tek od zakupu i posiadania
samochodu, który mo¿e

bêdzie zale¿ny od jego wagi
lub objêtoœci. Szczêœcie
bêd¹ mieæ te osoby, które
zd¹¿¹ siê przesi¹œæ na
dro¿sze elektryki. 

Podatek dekarbonizacyjny
zostanie te¿ doliczony do
ceny dostarczonego ciep³a
do mieszkañ pod³¹czonych
do sieci ciep³owniczej. Naj-
wiêkszym jednak proble-
mem, ju¿ w 2027 r., bêdzie
„podatek” od CO2, który
zap³ac¹ w³aœciciele do-
mów ogrzewanych
wêglem, gazem ziemnym,
olejem opa³owym i LPG
(gaz w butlach). W³aœciciel
ka¿dego budynku mieszkal-
nego oraz obiektu u¿ytkowe-
go bêdzie musia³ mieæ œwia-
dectwo charakterystyki ener-
getycznej, z którego bêdzie
wynika³ poziom parametrów
termomodernizacji budynku.
Bez tego dokumentu nie
bêdzie mo¿na sprzedaæ ani
kupiæ mieszkania czy obiek-
tu u¿ytkowego. Dokument
ten warto jednak bêdzie
mieæ, bo wska¿e on nam
stan efektywnoœci energe-
tycznej nieruchomoœci, co z
kolei pozwoli na okreœlenie
koniecznych modernizacji i
obni¿enia kosztów zu¿ycia
energii, aby unikn¹æ p³ace-
nia „podatku” w zwi¹zku z
brakiem termomodernizacji
budynku. ¯eby nie p³aciæ te-
go „podatku”, to w³aœciciel
musia³by wykonaæ ocieple-
nie œcian i dachów, wymie-
niæ wszystkie okna na  trzy-
szybowe i drzwi, usprawniæ
systemy wentylacji, zlikwido-
waæ dotychczasowe piece i
w ich miejsce zainstalowaæ
ekologiczne bezemisyjne.
Unijna dyrektywa budyn-

kowa wygeneruje olbrzy-
mie koszty zwi¹zane z
przymusowymi remontami
w ramach tzw. walki o kli-
mat. Ekonomiœci wyliczyli,
¿e koszt termomodernizacji
domu z wymian¹ Ÿród³a
ciep³a wyniesie ponad 100
tysiêcy z³otych i nie musi siê
zatrzymaæ na 200 tysi¹cach
Domy i mieszkania bêd¹
jeszcze dro¿sze. Kogo
bêdzie na nie staæ? Nielicz-

nych… Co wtedy w³aœciciele
zrobi¹ ze swoimi budynka-
mi? Chyba pozostanie im
wyprzeda¿ w³asnoœci. 

Odwa¿ni klimatolodzy ju¿
otwartym tekstem mówi¹ i
wyliczaj¹, ¿e ocieplanie siê
klimatu  nie zale¿y od
wzrostu CO2. Na Uniê Euro-
pejsk¹ przypada tylko ok.
7% œwiatowych emisji CO2 i
tak radykalna polityka klima-
tyczna w UE niewiele da.
Wbrew tym  klimatologom
Komisja Europejska zapro-
ponowa³a jeszcze radykal-
niejszy cel klimatyczny: ju¿

od 2040 r. ograniczyæ emisje
o 90%, a w roku 2050
osi¹gn¹æ w Europie neutral-
noœæ klimatyczn¹. Jest jed-
nak problem z innymi kraja-
mi wysokoemisyjnymi, jak
USA, Indie, Chiny czy petro-
dolarowe arabskie, które tak
naprawdê niewiele przej-
muj¹ siê tym C02 i ociepla-
niem siê klimatu. Natomiast
Europa siê os³abia, bo jej
koszty Zielonego £adu ju¿

s¹ ogromne, a do koñca
2030 r. mog¹ osi¹gn¹æ 1,2
biliona euro, a w latach
2031-2050  przekrocz¹ 1,5
biliona euro. Naukowcy nie
daj¹ pewnoœci, ¿e te ogrom-
ne nak³ady wywo³aj¹ ob-
ni¿enie efektu cieplarniane-
go i ¿e przynios¹ Europie
rozwój i wzrost zamo¿noœci.
Szef Narodowego Banku
Belgii Pierre Wunsch powie-
dzia³ w Parlamencie Euro-
pejskim, ¿e „transformacja
nie uczyni wszystkich bogat-
szymi”. Zaapelowa³ przy
tym, by politycy nie wmawia-
li ludziom, ¿e zielona gospo-
darka niesie same korzyœci.
Bogaci bêd¹ jeszcze bogat-
si, a ci biedni stan¹ siê jesz-
cze biedniejsi. 
Jak wiêc pokonaæ ten
Zielony £ad? Po prostu,
spo³eczeñstwo musi byæ
znacznie bogatsze, a to za-
le¿y od rozwoju gospodar-
czego, szczególnie w pañ-
stwach Wschodniej Europy.
A tu w Polsce powstaje jakiœ
opór i próba wstrzymania
wielkich inwestycji, któ-
rych realizacja mog³aby
byæ ko³em zamachowym
rozwoju gospodarczego i
dobrobytu Polaków. W tej
sytuacji nie wolno wstrzymy-
waæ inwestycji np. prze-
mys³u zbrojeniowego, bo
one  wzmacniaj¹ nasz¹
obronnoœæ, ale tak¿e spowo-

duj¹, ¿e zarobimy na sprze-
da¿y broni. Nale¿y rozwijaæ
nasze koncerny, takie jak
Orlen, Polska MiedŸ czy
stocznie i porty bo to „rodo-
we srebra”. B³êdem by³aby
rezygnacja z Centralnego
Portu Komunikacyjnego, bo
jego budowa wprowadzi nas
w obszar œwiatowego trans-
portu lotniczego, a przy tym
w system kolei szybkich
prêdkoœci i pobudzi rozwój.
Rozbudowy transportu
rzecznego, portów, stoczni i
elektrowni atomowych te¿
nie wolno zaniechaæ, ani
opóŸniaæ, bo to warunek
wzrostu PKB. 
Rolnictwo i przetwórstwo
rolno-spo¿ywcze szcze-
gólnie musimy broniæ, bo
jest wiod¹c¹ eksportow¹
ga³êzi¹ naszej gospodarki, a
dzisiaj ¿ywnoœæ staje siê
broni¹. To s¹ progowe wa-
runki polskiej racji stanu. „Po
pierwsze gospodarka…
g³upku”- powiedzia³ kiedyœ
prezydent Clinton. A tu wiele
firm zaczyna wysy³aæ pra-
cowników na bezrobocie, a
niektóre firmy ju¿ siê prze-
nosz¹ z Polski do krajów,
gdzie Zielonego £adu nie
ma. Karygodne by³oby
przyjêcie euro i likwidacja
polskiego pieni¹dza oraz
NBP, gdy¿ poziomem gos-
podarczym nie jesteœmy
do tego przygotowani.
Gdybyœmy to zrobili, skazali-
byœmy siê na wegetacjê, za-
le¿noœæ od bogatych Nie-
miec i ju¿ nie wyszlibyœmy
wy¿ej ni¿ œredni i zale¿ny od
innych rozwój. Joseph Stig-
litz i  Paul Krugman (2008),
laureaci Nagrody Nobla w
ekonomii, jednoznacznie
nam mówi¹ kiedy i czy w
ogóle powinniœmy przyj¹æ
euro. Politycy opinie tych
noblistów  powinni  poznaæ,
byœmy nie skoñczyli jak Gre-
cy, W³osi i inne kraje pozba-
wione w³asnego pieni¹dza.
Podobnie mówi wielu wybit-
nych naszych naukowców.
„Ci, którzy chc¹ nas ograbiæ
przez Zielony £ad, nie s¹ ju¿
w stanie podbiæ œwiata swoi-
mi produktami, bo gdzie in-
dziej produkuje siê taniej i
wiêcej. Poza Europ¹ s¹ tañ-
sze surowce, tañsza energia
i si³a robocza, w zwi¹zku z
tym w Europie mo¿na doko-
naæ tylko wewnêtrznej re-
dystrybucji - zubo¿yæ tych,
którym w miarê siê wiedzie,
dokonaæ ich destrukcji i de-
precjacji i przej¹æ ich
maj¹tek” - mówi prof. Witold

Modzelewski, prawnik i eko-
nomista, w rozmowie z Ja-
kubem Pacanem (Tysol,
14.05.2024). Koniunktura w
Polsce siê pogarsza, p³ace
relatywne spad³y, a w nie-
których grupach zawodo-
wych i emerytów nawet do
poziomu biedy. Liczymy na
KPO, tylko ¿e te pieni¹dze
s¹ kredytowe i  na krótki
okres. A póŸniej? Ju¿ obec-
nie Zielony £ad to dramat
dla ogromnej rzeszy bied-
niejszych w³aœcicieli nie-
ruchomoœci bo na termo-
modernizacjê i zmianê na
ekologiczne  Ÿród³o ener-
gii ich nie staæ. W miêdzy-
czasie Europa traci swoj¹
pozycjê gospodarcz¹ wobec
Chin i reszty œwiata, a Pol-
ska odczuwa to najbardziej,
bo jest zwi¹zana z ogarniê-
tymi kryzysem Niemcami.

Ta polityka klimatyczna,
walka z CO2, jest ideolo-
giczn¹ walk¹ o panowanie
bogatych krajów nad tymi,
które próbuj¹ siê wybiæ na
niezale¿noœæ. Niemcy i
Francuzi kalkuluj¹, ¿e z tej
polityki klimatycznej wyjd¹ z
najwiêkszymi korzyœciami, a
z UE zrobi¹ swoje Stany
Zjednoczone Europy.
Myœlê, ¿e siê przelicz¹, bo
jak wiemy, kto zlekcewa¿y³
ekonomiê na korzyœæ ideolo-
gii, ten musia³ przegraæ. Tak
by³o z nazizmem, faszyz-
mem, z marksizmem i z bol-
szewizmem, a teraz te¿ tak
siê zapowiada. 
My Polacy renowacje
energetyczne budynków
bêdziemy robiæ i o ekolo-
giê dbaæ bêdziemy, bo to
spo³ecznie i  ekonomicz-
nie uzasadnione. Pod-
staw¹ tej zielonej rewolu-
cji musi byæ jednak roz-
wój polskiej gospodarki,
a nie jakaœ ideologia nie-
poparta naukowo ani lo-
gik¹ ekonomii. Rolnicy i
zwi¹zkowcy z Solidarno-
œci maj¹ racjê. Zielony
£ad trzeba zreformowaæ
albo wyrzuciæ  do kosza i
opracowaæ nowy zielony
program ochrony  Ziemi .
Ju¿ zaczê³o siê nam ¿yæ
lepiej, a tu proponuje siê
nam biedê i poniewierkê?
Przecie¿ my tego Zielo-
nego £adu w takim wyda-
niu i w tak krótkim czasie
nie udŸwigniemy, w do-
datku bez zapewnienia,
¿e po jego realizacji
bêdzie siê nam lepiej
¿y³o. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Podstawą zielonej rewolucji
musi być rozwój gospodarki
Rolnicy  przyczynê pogarszaj¹cych siê warunków ¿ycia i pracy widz¹ w Europejskim Zielonym £adzie. Na ekomodernizacjê w rolnictwie Polska
bêdzie musia³a przeznaczyæ a¿ 2,9% swojego PKB, Niemcy tylko 0,4%, a Holandia jedynie 0,3%. Dlaczego? 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Jak pokonać ten Zielony Ład? Po
prostu, społeczeństwo musi być
znacznie bogatsze, a to zależy od

rozwoju gospodarczego, szczególnie
w państwach Wschodniej Europy
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Panie dyrektorze, co ja-
kiœ czas informujecie, ¿e
kolejne kamienice bêd¹ re-
montowane. A to dlatego,
¿e zyskaliœcie œrodki ze-
wnêtrzne. Teraz te¿ dwie
du¿e kamienice, jedna tu-
taj w centrum, druga na
Zawarciu, bêd¹ komple-
ksowo restaurowane. To
jest konsekwentny proces
od wielu lat polegaj¹cy na
poszukiwaniu i zyskiwaniu
zewnêtrznych pieniêdzy.

- Dok³adnie tak. I w tym
miejscu ogromne podziêko-
wania dla Miasta i wspó³pra-
cuj¹cych z nami w ramach
realizowanych programów
wydzia³ów. Od kole¿anek i
kolegów z Urzêdu Miasta
otrzymujemy niezbêdne in-
formacje i pomoc w spe³nie-
niu wymaganych warunków.
Miasto jest w³aœcicielem za-
sobu i beneficjentem œrod-
ków, my odpowiadamy za
monta¿ techniczny. Formu³a
sprawdza siê bardzo dobrze.
Przetarliœmy œcie¿kê w Ban-
ku Gospodarstwa Krajowego
w kontekœcie remontów
gminnych lokali mieszkal-
nych, ale nie tylko. Pojawi³y
siê nowe programy i mo¿li-
woœci pozyskania dofinanso-
wania. Obecnie startujemy z
pierwszymi dwoma kamieni-
cami w ramach premii MZG -
Mieszkaniowego Zasobu
Gminnego, gdzie pozyskali-
œmy wsparcie na poziomie
60 proc. kosztów kwalifiko-
walnych. Jesteœmy w trakcie
postêpowania przetargowe-

go i liczê, ¿e podpiszemy
umowy, które pozwol¹ na
kompleksowe remonty sub-
stancji mieszkaniowej.
- A kolejne?
- Oczywiœcie, przygotowu-

jemy siê do kolejnych. Bank
Gospodarstwa Krajowego
rozpatruje wniosek dla bu-
dynku przy ul. Spokojnej 67-
68. W przypadku pozytywnej
decyzji, niezw³ocznie przy-
st¹pimy do wykonania re-
montu. Intensywnie pracuje-
my i zlecamy opracowanie
dokumentacji technicznej dla
nastêpnych miejskich budyn-
ków mieszkalnych. Po ich
wykonaniu wystêpujemy o
uzgodnienia konserwator-
skie i decyzje administracyj-
ne. Te dzia³ania s¹ ¿mudne i
czasoch³onne, z³o¿enie

wniosku jest najprzyjem-
niejsz¹ czêœci¹ ca³ego pro-
cesu. Nadchodz¹cy pro-
gram, do którego mocno i in-
tensywnie przygotowujemy
siê, a w zasadzie walczymy
z czasem, to program TER-
MO nadzorowany przez
Bank Gospodarstwa Krajo-
wego. W ramach tego pro-
gramu bêdziemy sk³adaæ
dwa wnioski, dla budynków
historycznych i dla budyn-
ków niehistorycznych. Po-
ziom dofinansowania wynosi
blisko 85 procent kosztów.
Wskazaliœmy 15 obiektów
mieszkalnych. W przypadku
pozytywnego rozstrzygniêcia
dotacja mo¿e siêgn¹æ 10 mi-
lionów z³otych. Dla nas s¹ to
gigantyczne pieni¹dze. Jeœli
je otrzymamy, to do 2027 ro-

ku kompleksowo wyremontu-
jemy 15 budynków. 
- Jak wygl¹da partycypa-
cja w kosztach prywatnych
w³aœcicieli mieszkañ?

- Tê kwestiê reguluje ustawa
o w³asnoœci lokali. Ka¿dy z
w³aœcicieli w danym budynku
partycypuje w kosztach, jakie
s¹ ponoszone czêœciach
wspólnych tego obiektu swoimi
udzia³ami. Przyk³ad: je¿eli gmi-
na posiada 50 proc. udzia³u, to
do ka¿dej z³otówki, któr¹ wyda-
jemy, dok³ada po³owê. Nato-
miast na pozosta³¹ po³owê
sk³adaj¹ siê w³aœciciele, czyli
te osoby, które maj¹ fizycznie
wykupione swoje lokale.
- A jak fizyczni w³aœcicie-
le podchodz¹ do projek-
tów remontów tego typu, o
których mówimy?

- Wspó³w³aœciciele nieru-
chomoœci przede wszystkim
korzystaj¹ z instrumentów fi-
nansowych dedykowanych
dla wspólnot mieszkaniowych.
Pojawi³y siê obawy o dzia³ania
remontowe w okresie pande-
mii, a nastêpnie wojny na
Ukrainie. Wówczas wyst¹pi³y
sytuacje gospodarcze, które
mia³y wp³yw na decyzje wspól-
not mieszkaniowych. Pomimo
tych okolicznoœci w³aœciciele
decydowali siê i ku naszemu
zadowoleniu kontynuuj¹ re-
monty swoich budynków. Za-
kresy robót s¹ ró¿ne, wynika
to ze stanu technicznego
obiektu i potrzeb napraw-
czych. Dlatego podchodzimy
do ka¿dej wspólnoty indywi-
dualnie. Nie bez znaczenia
jest równie¿ sytuacja finanso-
wa ka¿dego z w³aœcicieli. 
- Nie myœli pan, ¿e dzia³a
trochê przyk³ad? Ludzie
widz¹ dobre przyk³ady po
remontach, typu na
przyk³ad trzy - cztery ka-
mienice przy ulicy Armii
Polskiej, kilka przy £okiet-
ka, kolejne przy nastêpnych
ulicach. Ju¿ po fasadzie wi-
daæ, ¿e jak coœ siê remontu-
je, to powstaje pere³ka.

- Przyznam, ¿e jest to do-
datkowy bodziec, który mo-
tywuje mieszkañców. Jak
widz¹, ¿e s¹siedzi wyremon-
towali budynek, zaczynaj¹
myœleæ o swoim. Podchodz¹
do sprawy, ¿e oni te¿ mog¹ i
nie chc¹ byæ gorsi. Wówczas
³atwiej o decyzje.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Na koniec 2023 roku
zad³u¿enie osi¹gnê³o po-
ziom ponad 82 miliony
z³otych - mówi Pawe³ No-
wacki, dyrektor Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej. 

Połowa z tego to odsetki

Uwzglêdniaj¹c okres rok
do roku, nast¹pi³ przyrost na-
le¿noœci. Kwota d³ugu
bêdzie wzbudzaæ emocje i
dyskusjê, natomiast sytuacja
jest bardziej z³o¿ona i wyma-
ga dok³adniejszej analizy. 

- Przyjmuj¹c kryterium
zad³u¿enia powy¿ej dwóch
miesiêcy, blisko 60 procent
obecnego d³ugu stanowi¹
nale¿noœci pozostawione na
lokalach mieszkalnych „nie-
czynnych”, czyli odzyska-
nych od by³ych najemców. W
tej kwocie policzone s¹ rów-

nie¿ odsetki od nietermino-
wych p³atnoœci, które zgod-
nie z prawem zobowi¹zani
jesteœmy naliczyæ. Zazna-
czam równie¿, ¿e zad³u¿enie
o którym rozmawiamy objête
jest prawomocnymi nakaza-
mi zap³aty a egzekucja pro-
wadzona jest przez komorni-
ka - wyjaœnia dyrektor ZGM.

Okazuje siê jednak, ¿e go-
rzowianie nie s¹ zaintereso-
wani zmian¹ swojej sytuacji
¿yciowej i lokalowej. Pro-
gram odd³u¿eniowy, który
zosta³ skierowany do ponad
1200 rodzin, ostatecznie
wzbudzi³ zainteresowanie u
niewielkiej grupy. Wniosków
o odd³u¿enie z³o¿ono w licz-
bie oko³o 250. Z tego czêœæ
u¿ytkowników, która zawar³a
ugody, ju¿ na pocz¹tkowym
etapie nie wywi¹za³a siê z

zawartych warunków i poro-
zumienia nale¿a³o
rozwi¹zaæ. Rzeczywistoœæ
wskazuje, ¿e gros osób nie
jest zainteresowanych ¿adn¹
pomoc¹ i nie zamierza zmie-
niæ swojej obecnej sytuacji
bytowej. 

- Ci ludzie ¿yj¹ na koszt pa-
ñstwa - podatników, otrzy-
muj¹ ró¿nego rodzaju œwiad-
czenia, które nie podlegaj¹
niestety zajêciom komorni-
czym. Nie podejmuj¹ dzia³añ
zarobkowych a je¿eli ju¿ pra-
cuj¹, to najczêœciej w szarej
strefie, na „czarno”. Mo¿na
to zauwa¿yæ po dobrach ma-
terialnych, z którymi siê nie
kryj¹ oraz informacjach za-
mieszczanych w mediach
spo³ecznoœciowych, jak
spêdzaj¹ wolny czas - mówi
Pawe³ Nowacki. 

Bieżące zadłużenie zostało
zastopowane

Pozytywn¹ informacj¹ jest
to, ¿e na przestrzeni ostatnich
trzech lat nie wzros³a iloœæ
„czynnych” gospodarstw do-
mowych w grupie
zad³u¿onych. I to pomimo fak-
tu, i¿ na przestrzeni ostatnich
lat zosta³a urealniona stawka
czynszowa a do tego wszyscy
odnotowaliœmy bardzo du¿y
wzrost op³at za media. 

- Na koniec 2021 roku mieli-
œmy 1208 zad³u¿onych gos-
podarstw, a na koniec 2023
roku ta liczba wynios³a 1031
gospodarstw - przedstawia
dane dyrektor.

Analizy, o których mówimy,
s¹ prowadzone pod ró¿nymi
k¹tami. Jedn¹ z nich jest od-
wrócenie piramidy op³at, które

sk³adaj¹ siê na utrzymanie
mieszkania. 

- W 2021 roku czynsz stano-
wi³ ponad 61 procent wszyst-
kich op³at, inne op³aty - za
media wynosi³y poni¿ej 39
procent. Op³aty niezale¿ne, to
zimna woda, œcieki, centralne
na ogrzewanie, podgrzanie
ciep³ej wody, gaz czy œmieci.
Koniec roku 2023 i pocz¹tek
bie¿¹cego, pokazuje nam, ¿e
pomimo regularnego podno-
szenia stawki bazowej czyn-
szu, s¹ one obecnie na pozio-
mie 56 procent procent, nato-
miast media wzros³y nam do
44 procent. I to przy funkcjo-
nuj¹cych ustawach os³ono-
wych, które na chwilê obecn¹
stanowi¹ instrument pomoco-
wy dla spo³eczeñstwa - t³uma-
czy dyrektor ZGM.

ROCH

Przetarliśmy ścieżkę w Banku Gospodarstwa Krajowego w kontekście remontów gminnych
lokali mieszkalnych
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Wzrosło zadłużenie lokatorów
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej t³umaczy, ¿e rosn¹ce zad³u¿enie to z³o¿ony problem. 

Jak sąsiedzi zrobili remont,
to i innych na to stać
Z Paw³em Nowackim, dyrektorem Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, rozmawia Renata Ochwat
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Starzenie pow³oki skórnej mo¿e byæ wywo³ane czynniki endogennymi (genetycznymi, hor-
monalnymi) oraz egzogennymi (œrodowiskowymi).  Pojawiaj¹ce siê zmarszczki, przebarwie-
nia i zmniejszenie elastycznoœci skóry (patrz: tabela) mog¹ negatywnie wp³ywaæ na komfort
psychiczny wielu osób. Przewlek³y i ci¹g³y stres uwidacznia siê na skórze w postaci zmarsz-
czek, plam pigmentacyjnych, odczuwalnej suchoœci oraz sk³onnoœci do podra¿nieñ. Sen i re-
gularne wysypianie siê korzystnie oddzia³uje na zwolnienie procesu starzenia skóry, a
melatonina hormon snu jako  silny antyoksydant neutralizuje szkodliwe dzia³anie wolnych rod-
ników w skórze. Stosowane w celu niwelowania tych zmian od zewn¹trz cia³a s¹ zabiegi kos-
metyczne oparte o najnowsze technologicznie kosmetyki takie jak: liposomy, sfingosomy, mi-
krokapsu³ki, kompleksy molekularne. Wiele substancji biologicznie aktywnych zawartych w
zaawansowanych kosmetykach stosowanych bezpoœrednio na powierzchniê skóry ma ogra-
niczon¹ zdolnoœæ do przenikania wewn¹trz organizmu. Dlatego zgodnie z filozofi¹ anty
aging, mo¿na zastosowaæ pielêgnacj¹ skóry od wewn¹trz organizmu wykorzystuj¹cej dietê
bogat¹ w antyoksydanty, witaminy i sk³adniki mineralne lub nutrikosmetyki.

Tabela

Czym s¹ nutrikosmetyki?  Fundacja do Spraw Innowacji w Medycynie wprowadzi³a po-
jêcie nutrikosmetyków w 1979 r., w  USA ostatecznie zdefiniowano je w  1999 r. Produkty te
s¹ okreœlane mianem dodatków dietetycznych, których zadaniem jest dostarczenie skoncen-
trowanej formy danego bioaktywnego sk³adnika  w celu poprawy stanu zdrowia, w dawkach
wy¿szych od tych, które s¹ dostarczane z  konwencjonaln¹ ¿ywnoœci¹. Stanowi¹ one 6
g³ównych kategorii suplementów, takich jak: aminokwasy, enzymy, prebiotyki i probiotyki,
kwasy t³uszczowe, sk³adniki roœlinne oraz inne substancje. Niektóre z nutrikosmetyków s¹
kierowane do osób zmagaj¹cych siê z problem ³amliwych, s³abych i wypadaj¹cych w³osów.
Inne korzystnie wp³ywaj¹ na stan i wzrost paznokci, a jeszcze inne wspomagaj¹ skórê, popra-
wiaj¹ jej elastycznoœæ, koloryt i nawil¿enie skóry. Najczêœciej stosowane preparaty zawie-
raj¹:
4 witaminy: A, D, E, K, tiaminê (B1), ryboflawinê (B2), niacynê (B3), kwas pantotenowy

(B5), pirydoksynê (B6), biotynê (B7), kwas foliowy (B9), kobalaminê (B12), witaminê C;
4 sk³adniki mineralne: wapñ (Ca), magnez (Mg), ¿elazo (Fe), miedŸ (Cu), jod (J), cynk(Zn),

mangan (Mn),  potas (K), selen (Se), chrom (Cr), molibden (Mo), bor (B) i krzem Si).
Bior¹c pod uwagê dzia³anie w organizmie, nutrikosmetyki mo¿na podzieliæ:
- nutrikosmetyki dla zdrowych w³osów: w sk³adzie czêsto zawieraj¹ biotynê (witaminê B7),

która zapobiega nadmiernemu wypadaniu w³osów i/lub kwas pantotenowy (witaminê B5), któ-
ry wspomaga utrzymanie zdrowych w³osów i poprawia ich strukturê.;

- nutrikosmetyki dla zdrowych paznokci: w sk³adzie zawieraj¹ kwas foliowy (witaminê B9),
który swoim dzia³aniem wp³ywa na utrzymanie zdrowych paznokci i przeciwdzia³a ich ³amli-
woœci oraz biotynê (witaminê B9), wykazuj¹c¹ korzystne dzia³anie dla wzrostu i zdrowia paz-
nokci;

- nutrikosmetyki poprawiaj¹ce  stan skóry i  dzia³aj¹ opóŸniaj¹co na  procesy starzenia skó-
ry; 
Nutrikosmetyki wystêpuj¹ w ró¿nych formach umo¿liwiaj¹cych ich dawkowanie: 
- kapsu³ki, dra¿etki lub tabletki - najczêœciej spotykana forma nutrikosmetyków, kapsu³ki

miêkkie zawieraj¹ sk³adniki (oleje roœlinne, kwasy t³uszczowe) w postaci ¿elu lub oleju; 
- butelki z kroplomierzem, i inne postacie p³ynów np. napoje, soki, oleje;
- ampu³ki z p³ynem czy saszetki z proszkiem.
Ostatnio  szczególn¹ grup¹ nutrikosmetyków, wzbudzaj¹cych zainteresowanie kon-
sumentów s¹ te przeciwstarzeniowe tzw. anti-aging. Maj¹ one dzia³anie antyoksydacyjne,
przeciwzapalne, wyg³adzaj¹ce, ³agodz¹ce i uszczelniaj¹ce naczynka, oraz bêd¹ce naturalny-
mi przeciwutleniaczami. Te nutrikosmetyki zawieraj¹ najczêœciej:
4 witaminy - A (i jej pochodne, czyli retinol, kwas retinowy, pochodne estrowe retinolu), E,

C, B1, B2, B6, B12; 
4 makro i mikroelementy - np. cynk, wapñ, ¿elazo, selen, magnez i krzem;
4 aminokwasy - np. L-arginina, tauryna, cysteina, cystyna, metionina, tryptofan, buduj¹ce

skórê i niezbêdne do jej odbudowy;
4 enzymy - np. laktaza, papaina (która rozpuszcza zrogowacia³y naskórek);
4 prebiotyki i probiotyki - np. inulina, kultury bakteryjne, dro¿d¿e, bêd¹ce Ÿród³em bia³ka i

b³onnika pokarmowego;
4 nienasycone kwasy t³uszczowe - chroni¹ce przed dzia³aniem promieniowania UV i foto-

starzeniem np. kwas ?-linolenowy, tran rybi i kwasy EPA i DHA;
4 kwas a-liponowy  - o aktywnoœci antyoksydacyjnej i w³aœciwoœciach z³uszczaj¹cych, co

pomaga w usuwaniu martwych komórek skóry i wyg³adzeniu skóry;
4 kwas hialuronowy - utrzymuj¹cy odpowiedni stan nawil¿enia skóry;
4 resweratrol - zwi¹zek polifenolowy, przeciwutleniacz przeciwdzia³aj¹cy starzeniu skóry; 
4 kolagen -  jako bia³ko strukturalne skóry pomagaj¹cy w utrzymaniu  jej elastycznoœci; 

4 fitoestrogeny - takie jak izoflawony (pozyskiwane z nasion soi i innych roœlin
str¹czkowych), lignany (z oleju lnianego) oraz kumestany (z nasion s³onecznika i kie³ków
fasoli), szczególnie stosowane dla kobiet w okresie menopauzalnym; 
4 lecytynê - która zmiêkcza, nawil¿a, odm³adza skórê oraz hamuje jej przet³uszczanie

siê;
4 koenzym Q10 - jako silny przeciwutleniacz, neutralizuj¹cy wolne rodniki;
4 sok z liœci aloesu  (Aloe vera (L.) Webb.)  - wykazuj¹cy dzia³anie antybakteryjne, an-

tyoksydacyjne, przeciwalergiczne,  przeciwzapalne, wzmacniaj¹ce naczynia krwionoœne
oraz chroni¹ce barierê hydrolipidow¹ celem zachowania nawil¿enia skóry oraz przyczy-
niaj¹cy siê do utrzymania elastycznoœci i jêdrnoœci skóry;
4 olej z nasion konopi siewnej (Cannabis sativa L.), - wykazuj¹cy w³aœciwoœci anty-

oksydacyjne, przeciwzapalne, przeciwbakteryjne, wzmacniaj¹cy barierê hydrolipidow¹
skóry, zapobiegaj¹cy utracie wody przez skórê;
4 jêczmieñ zwyczajny - ma  dzia³anie przeciwstarzeniowe, przeciwfotostarzeniowe,

nawil¿aj¹ce, rozjaœniaj¹ce przebarwienia dziêki obecnoœci wielu zwi¹zków biologicznie
aktywnych, oraz soli mineralnych (Zn, Mg, Cu, K, Ca, Fe) i witamin C, E i z grupy B. 

Rynek apteczny i pozaapteczny oferuje wiele suplementów nutrikosmetycznych i w wie-
lu formach. Jednak przed dokonaniem ich zakupy warto sprawdziæ czy reklamowane
przez producenta ich dzia³anie zosta³o potwierdzone w badaniach klinicznych. Warto po-
równaæ sk³ad ró¿nych suplementów nutrikosmetycznych o takim samym dzia³aniu (np.
kilka kolagenów, w ró¿nych formach), zalecane iloœci i czas spo¿ycia, koszt w przelicze-
nia na opakowanie oraz zweryfikowaæ producenta na stronie G³ównej Inspekcji Sanitar-
nej (link {https://e.sanepid.gov.pl/spoz/rpop})  - czy znajduje siê w rejestrze produktów
objêtych powiadomieniem o pierwszym wprowadzeniu do obrotu i czy zaproponowana
kwalifikacja produktu jest prawid³owa. Jest to wa¿ne przy weryfikacji bezpieczeñstwa
produktów pochodzenia roœlinnego, celem wykluczenia surowców zanieczyszczonych
metalami ciê¿kimi i mikroorganizmami czy sfa³szowanych. 
Nale¿y pamiêtaæ, ¿e nutrikosmetyki nie zast¹pi¹ zbilansowanej i zró¿nicowanej
diety, a mog¹ byæ tylko jej uzupe³nieniem i to w przypadku, gdy s¹ potwierdzone bada-
niami analitycznymi krwi/moczu wyraŸne niedobry sk³adników od¿ywczych
wp³ywaj¹cych na stan pow³oki skórnej. Sk³adniki zawarte w nutrikosmetykach mog¹ po-
wodowaæ nadwra¿liwoœæ, wchodziæ w niekorzystne interakcje z przyjmowanymi lekami,
dlatego ich w³¹czenie do diety powinno byæ skonsultowane ze specjalist¹: dermatolo-
giem lub dietetykiem. Spo¿ywanie niekontrolowane, szczególnie witamin i sk³adników
mineralnych w formie skoncentrowanej, mo¿e spowodowaæ przekroczenie iloœci fizjolo-
gicznych, co przyczyni siê do zjawiska nadkonsumpcji (hiperalimentacji), a nawet prze-
kroczenia bezpiecznego poziomu spo¿ycia (Upper Level) i wyst¹pienia klinicznych obja-
wów ich nadmiarów. Dlatego tak wa¿ne jest monitorowanie iloœci ich spo¿ycia.  Œwiado-
my konsument powinien zastanowiæ siê czy korzyœci z ich spo¿ywania przewa¿¹
ewentualne zagro¿enia dla zdrowia. 

Ponadto zasadnym jest korzystanie z bezp³atnych rz¹dowych programów profilaktycz-
nych w zakresie ochrony stanu pow³oki skórnej jak „ABCDE samokontroli znamion -
ogólnopolski program profilaktyki nowotworów skóry” [https://pacjent.gov.pl/programy-
profilaktyczne].  Mo¿na te¿ skorzystaæ z udzia³u w projekcie pn.: „Wzrasta liczba nowo-
tworów skóry - zbadaj siê!” wspó³finansowanym ze œrodków Unii Europejskiej w ramach
Europejskiego Funduszu Spo³ecznego [https://zdrowaskora.usk.wroc.pl/lista-placowek-
poz]. 

Pe³na wersja artyku³u znajduje siê na portalu EchoGorzowa.pl
dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH, prof. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ INŻYNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY

WE WROCŁAWIU

Czym są nutrikosmetyki?
Nieuniknionym i nieodwracalnym procesem w ¿yciu cz³owieka jest starzenie. W jego efekcie pojawiaj¹ siê zmiany w funkcjonowaniu narz¹dów, a

najbardziej widoczny proces odbywa siê w pow³oce skórnej. 

Należy pamiętać, że nutrikosmetyki nie zastąpią zbilansowanej i zróżnicowanej diety
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Poinformowali o tym na
specjalnie zwo³anej konfe-
rencji w siedzibie Polskiej Li-
gi Siatkówki w Warszawie
Rados³aw Maciejewicz,
prezes spó³ki Siatkarski Go-
rzów, Tomasz Tycel, prezes
Cuprum Lubin i Artur Po-
pko, prezes Polskiej Ligi
Siatkówki.

Przypomnijmy, ¿e 13 kwiet-
nia 2024 roku w gorzowskiej
Arenie informacjê tak¹ prze-
kaza³ prezydent miasta Ja-
cek Wójcicki, a potwierdzi³
j¹ wówczas Sebastian Œwi-
derski, prezes Polskiego
Zwi¹zku Pi³ki Siatkowej. Jed-
noczeœnie prezydent zagwa-
rantowa³ wsparcie ze strony
miasta na poziomie 1,2 mln
z³otych na grê w PlusLidze w
nowym sezonie.

Sympatycy siatkówki cze-
kali jednak na szczegó³y,
zw³aszcza ¿e w kolejnych ty-
godniach pojawi³o siê wiele
spekulacji, plotek, swoje
w¹tpliwoœci mieli równie¿ go-
rzowscy radni, którzy pytali o
szczegó³y prezydenta Wój-
cickiego.

Dzisiaj ju¿ wiemy, ¿e od no-
wego sezonu w Arenie Go-
rzów bêdzie wystêpowa³ ze-
spó³ pod nazw¹ Cuprum Sti-
lon Gorzów. Fuzja z
lubiñskim klubem nie doty-
czy obecnie wystêpuj¹cego
w drugiej lidze KS Atak Go-
rzów, który nadal bêdzie wy-
stêpowa³ na tym poziomie
rozgrywek, a swoje mecze
bêdzie rozgrywa³ nadal w
hali przy ulicy Warszawskiej.
Od wrzeœnie rusza tak¿e w
Gorzowie Akademia Siat-
kówki, gdzie prowadzone
bêd¹ zajêcia z m³odymi
adeptami siatkówki.

- Kiedy w lipcu 2023 roku
reaktywowaliœmy w Gorzo-
wie po 20 latach dru¿ynê
siatkarsk¹ za³o¿yliœmy sobie
piêcioletni plan awansu do
najwy¿szej klasy rozgrywek -
mówi prezes Rados³aw Ma-

ciejewicz. - Ju¿ pierwszy se-
zon pokaza³, ¿e w Gorzowie
jest ogromny g³ód siatkówki,
a dru¿yna awansuj¹c w
pierwszym sezonie rozgry-
wek do rundy play-off udo-
wodni³a zarówno sponso-
rom, jak i w³adzom miasta,
¿e warto w ni¹ inwestowaæ.
W Gorzowie zosta³a oddana
do u¿ytku równie¿ nowa,
piêkna hala, która sta³a siê
aren¹ niezapomnianych me-
czów siatkarskich. Od sezo-
nu 2024/25 bêdziemy mieæ
w Gorzowie pierwszy zespó³
graj¹cy w najwy¿szej klasie
rozgrywek, drugi zespó³
bêd¹cy zapleczem i rozgry-
waj¹cy mecze na poziomie II
ligi oraz Akademiê Siatkówki
skupiaj¹c¹ najm³odszych
adeptów tej dyscypliny. Fuzja
klubów Cuprum Lubin i Siat-
karski Gorzów, a w perspek-
tywie przekszta³cenie ich

tak, by w pe³ni dzia³a³y pod
jedn¹ mark¹, ma poprawiæ
funkcjonowanie siatkówki na
zachodniej œcianie kraju za-
równo pod wzglêdem finan-
sowym, marketingowym, jak
i administracyjnym. Dziêkujê
w³adzom Klubu Cuprum Lu-
bin, ¿e dostrzeg³y i doceni³y

nasz potencja³ i to nas wy-
bra³y jako partnera do wspól-
nego tworzenia projektu -
doda³.

Prezes Cuprum Lubin wy-
jaœni³, ¿e obecnie w³adze Lu-
bina nie by³y zainteresowane
kontynuacj¹ wspó³pracy z
klubem oraz finansowaniem
pi³ki siatkowej w profesjonal-
nym wydaniu. Maj¹c œwiado-
moœæ, ¿e kontynuowanie
dzia³alnoœci klubu w oparciu

o tylko jednego sponsora
strategicznego jest niemo¿li-
we, dlatego klub rozpocz¹³
poszukiwania nowego part-

nera, który by³by zaintereso-
wany wspólnym rozwijaniem
siatkówki na najwy¿szym
szczeblu rozgrywek.

- Otrzymaliœmy tak¹ ofertê
z Gorzowa, a zadeklarowane
wsparcie finansowe umo¿li-
wi³o fuzjê klubów Cuprum
Lubin S.A. oraz  Siatkarski
Gorzów Sp. z o.o. - mówi cy-
towany przez PlusLigê pre-
zes Tomasz Tycel.  - Dziêki
po³¹czeniu potencja³ów
dwóch œrodowisk siatkar-
skich nowy podmiot bêdzie
w stanie rywalizowaæ sporto-
wo na boiskach jednej z naj-
mocniejszych siatkarskich lig
na œwiecie. Szczególne po-
dziêkowania kierujemy do
wszystkich kibiców Cuprum
Lubin. Jesteœmy wdziêczni
za to, ¿e byliœcie z nami
przez wszystkie lata i wspie-
raliœcie dru¿ynê bez wzglêdu
na okolicznoœci. Dziêkujemy

za liczne dowody wsparcia i
zrozumienia tak¿e dla obec-
nej sytuacji. Wierzymy, ¿e
czerpi¹c z tradycji siatkar-
skich obu klubów, stworzymy
wspólnie nie tylko dobr¹ ja-
koœæ sportow¹, lecz przede
wszystkim now¹ siatkarsk¹
spo³ecznoœæ, zaanga¿owan¹
w walkê o najwy¿sze cele -
wyjaœni³. 

Na mocy porozumienia do
Gorzowa z Lubina przepro-
wadza siê ca³y sztab i
wszyscy siatkarze, którzy
maj¹ wa¿ne kontrakty. Resz-
ta nowych zawodników i no-
wy trener zostali ju¿ zakon-
traktowani. Przygotowaniem
zespo³u zajmie siê Andrzej
Kowal, który ostatnio prowa-
dzi³ dru¿ynê Jihostroju Cze-
skie Budziejowice i wywal-
czy³ z ni¹ mistrzostwo Czech
oraz gra³ w Lidze Mistrzów.

- Przed nami wszystkimi
bardzo wymagaj¹cy sezon,
w trakcie którego szeregi
PlusLigi opuszcz¹ a¿ trzy ze-
spo³y - mówi³ w trakcie spot-
kania prezes Artur Popko. -
Rozumiemy zatem potrzebê
wzmocnienia i chêæ walki
Cuprum o pozostanie w eli-
cie. W³adze klubów uzna³y,
¿e najwiêksze szanse na to
bêd¹ po po³¹czeniu z klu-
bem z Gorzowa. Myœlê, ¿e
tradycje gorzowskiej siat-
kówki sprawi¹, ¿e w nowo-
czesnej hali bêdzie mo¿na li-
czyæ na wysok¹ frekwencjê i
spore emocje - doda³ prezes.

Dla nadwarciañskich kibi-
ców powrót po 21 latach
(ostatni raz w najwy¿szej
klasie rozgrywek gra³ GTPS
Gorzów w sezonie 2002/03)
na siatkarskie salony to wiel-
kie wydarzenie. Jesieni¹ tego
roku na kibiców w gorzow-
skiej Arenie czekaj¹ niesa-
mowite emocje. Do tego cza-
su liczymy, ¿e projekt okrzep-
nie i poznamy kolejne etapy
dzia³ania nowego klubu.

PRZEMYS³AW DYGAS

Powrót na siatkarskie salony po 21 latach!
W po³owie maja gorzowscy kibice siatkówki otrzymali potwierdzenie informacji o tym, ¿e w najbli¿szym sezonie w Gorzowie zagoœci PlusLiga, czyli
najwy¿szy poziom siatkarskich rozgrywek w Polsce.

W tym roku w Arenie Gorzów mieliśmy już namiastkę dobrej siatkówki, ale to była tylko druga liga. Teraz czekamy na PlusLigę!
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Już pierwszy sezon pokazał, 
że w Gorzowie jest ogromny głód
siatkówki, a drużyna awansując
w pierwszym sezonie rozgrywek 

do rundy play-off udowodniła zarówno
sponsorom, jak i władzom miasta, 

że warto w nią inwestować

r  e  k  l  a  m  a
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